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جهان 6

نتانیاهو از استراتژی اسرائیل 
پس از نابودی حماس رونمایی کرد

حضور و برقراری امنيت 
در ویرانه های غزه!

بنگاه ها 4

با دانش و تجربیات ارزشمند 
متخصصان داخلی انجام شد؛  

نوسازی کوره شماره 2 واحد 
دولوميت سازی فولاد مبارکه
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 چرا مطالبه  شغلی کارگران، تبدیل به پرونده  قضایی برای ۳۲ نفر شده؟ 

در آق دره 
بوی نگرانی و بیکاری می آید

دسترنج 6

سياست 2

روز »امر به معروف و نهی از منکر« 
رسما وارد تقویم ایران می شود؛

به دنبال اعتبار در 
لابه لای برگ های تقویم

نامگذاری اساســا کار مفرحی اســت؛ چه 
نامگذاری یک نوزاد باشد، چه نامگذاری اتوبان 
و خیابان؛ نه رنج 9 ماه سخت را دارد، نه مشقت 
پرورش را؛ نه دردســر کار مطالعاتــی و برنامه 
عملیاتی را دارد، نه قــدرت مدیریتی و قابلیت 
اجرا می خواهد و نه البته نیاز به پاســخگویی در 
قبال نتیجه دارد؛ صرفا یک نامگذاری است.  اصلا 
از همین روست که بازی اسم و فامیل بر سر نام 
خیابان ها و معابر در شورای شهر هم طرفدار بسیار 
دارد؛ به ویژه که علاوه بــر مفرح بودن، می تواند 
منجر به پز انقلابی گری هم بشود؛ مثلا با حذف نام 
جبار باغچه بان و مهدی آذریزدی از دو خیابان ! از 

دیگر مصادیق این امر مفرح آمیخته با انواع پزها 
و ژست ها، نامگذاری روزهای تقویم است که در 
نگاه اول تلاشی برای فرهنگ سازی به نظر می آید 
اما از منظر دیگر سرپوشــی است بر بی عملی ها 
نســبت به معضلات و گره های کور. مثلا اگر آن 
گره کور آلودگی هوا باشد، می توان 29 دی را به 
»روز ملی هوای پاک« اختصاص داد، در عین حال 
اما افسار هوای آلوده را چنان رها کرد که خود را 
به شهرهای شمالی هم برساند. می توان 26 آذر 
را به روز حمل و نقل اختصاص داد، در حالی که 
برنامه ای برای کاهش شتاب فرسودگی ناوگان 

حمل و نقل کشور نداشت...

چرتکه 3

سپاهان و نساجی، دو خط موازی 

توفان زرد، بحران قرمز! 
آدرنالين 8

سياست 2

دسترنج 6

سياست 2

چرتکه 3

چرتکه 3

سفیر ایران در کره جنوبی خبر داد:  

خسارت یک میلیارد و 
50 میلیون دلاری ایران در زمان 

تبدیل پول های بلوکه شده 

پدرزن بذرپاش ، مدیرعامل 
شرکت ملی نفتکش شد 

نماینده چابهار:  

با اخراج مهاجران افغان از پاکستان، 
نگران ورود آنها به ایران هستیم 

فعال کارگری با انتقاد از سکوت آماری وزارت کار، 
خبر داد: 

جمعیت انبوه کارگران 
قرارداد موقت در کشور 

تصویب طرح ترویج اندیشه های 
امامان انقلاب  در مجلس

 

  شهرداری مِهستان در نظر دارد به استناد بودجه سال جاری ، مناقصه 
عمومی " فاز ۲ اجرایی احداث مرکز فرهنگی سرای محله فاز ۳ " را به شرح 

جدول ذیل از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.
۱( مهلت فروش اسناد : از تاریخ ۱۴۰۲/۰۸/۲۰ لغایت مورخ  ۱۴۰۲/۰۸/۲۸ 

ساعت ۱۴:۳۰
 ۲( مهلت قبول پیشنهادات وبار گذاری اسناد در سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت : از تاریخ۱۴۰۲/۰۸/۲۹  لغایت مورخ  ۱۴۰۲/۰۹/۰۹ ساعت ۱۴:۳۰ )با 
احتساب ایام تعطیل ()اصل سپرده تضمین شرکت در مناقصه ضمانت نامه 
بانکی فیش واریزی ) پاکت " الف " در پاکت در بسته ، لاک و مهر شده 
( تا پایان وقت اداری ساعت ۱۴:۳۰ مورخ ۱۴۰۲/۰۹/۰۹ به امور قراردادها 

تحویل نمایند.(
 ۳( زمان بازگشایی پیشنهادات : مورخ ۱۴۰۲/۰۹/۱۱ راس ساعت ۱۴:۳۰

 ۴( هزینه درج آگهی در هر نوبت چاپ به عهده برنده مناقصه می باشد.
 ۵( سایر شرایط در اسناد مناقصه درج گردیده است.

 ۶( در صورت بروز هر گونه تناقص در موارد مندرج در آگهی با سامانه ستاد ، 
ملاک عمل سامانه ستاد خواهد بود.

 ۷( کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا 
بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به 
آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد. مرکز پشتیبانی و راهبری 

سامانه ۰۲۱-۱۴۵۶

   آگهی مناقصه عمومی
 به شماره سامانه ۲۰۰۱۰۰۵۷۵۰۰۰۰۰۱۷

 نوبت اول

علی گلرخی_ شهردار مِهستان 

مدت محل اجرارتبهموضوع مناقصهردیف
اجرا

مبلغ پایه به 
ریال

مبلغ 5 % سپرده شرکت 
در مناقصه ) ریال(

فاز 2 اجرایی احداث مرکز 1
فرهنگی سرای محله در فاز 3

 5
20.000.0001.500.000.000 6 ماهشهر جدید مِهستانابنیه

نوبت اول چاپ آگهی : ۱۴۰۲/۰۸/۱۷   نوبت دوم چاپ آگهی : ۱۴۰۲/۰۸/۲۴
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 ۶( در صورت بروز هر گونه تناقص در موارد مندرج در آگهی با سامانه ستاد ، 
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 ۷( کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا 
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شاهین شایان آرانی در گفت وگو با »توسعه ایرانی« و با اشاره به وعده جدید عشقی:

تا سیس  بو رس بین الملل 
افر اد  متخصص و تو انمند می طلبد



نماینده چابهار: 
با اخراج مهاجران افغان از پاکستان، 

نگران ورود آنها به ایران هستیم
نماینده چابهار گفت: ما به دلیل حسن همسایگی 
پذیرایــی جمعیت قابــل توجهی از همســایگان 
افغانستانی هستیم. اما واقعیت این است چالش های 
متعددی هم در این مسیر ایجاد شده و حمایت های 
لازم از طرف نهاد های بین المللی اتفاق نمی افتد و الان 
که کشور پاکستان نسبت به اخراج گسترده مهاجران 
افغانستانی اقدام می کند، اگر بخواهند بخشی از آن ها 
به ایران بیایند به نظر من نگران کننده است. وی افزود: 
علیرغم همه نگاه های انسان دوســتانه به همسایه 
شرقی خودمان شاهد هستیم گروه طالبان معتقد به 
هیچ کدام اصول حقوق بین الملل نیست که بارزترین 

مصداق آن عدم تحقق حقابه هیرمند است.
    

دبیر ستاد امر به معروف: 
هرچیزی که به اعتبار نظام 
ضربه بزند را منکر می دانیم

دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر گفت: باتوجه 
به اینکه ما حفظ نظام جمهوری اسلامی را مهم ترین 
معروف و هرچیزی که به اعتبار نظام ضربه بزند را منکر 
می دانیم، مصادیق فعالیت های خود را گســترش 
داده ایم. محمدحسین طاهری آکردی در گفت وگو 
با ایسنا افزود: ستاد برای تشکل های مردمی نیز برنامه 
مفصل دارد، زیرا طبیعی است که یکی از مهم ترین 
بحث های ما مصادیق امر به معروف و نهی از منکر در 
جامعه است، البته این موضوع مورد تاکید رهبر معظم 
انقلاب و رئیس جمهور نیز هست و در قانون هم وجود 
دارد، حالا این منکر می تواند فساد، اسراف بیت المال، 

رانت و... باشد.
    

پناهیان: 
دموکراسی بدون ولی فقیه، 

نتیجه ای جز وحشی گری ندارد 
حجت الاسلام والمســلمین علیرضا پناهیان در 
نشست درباره اسرائیل و فلسطین گفت: نتیجه لیبرال 
دموکراسی اتفاقاتی است که در غزه رقم می خورد و 
ما باید با این الگو آینده لیبرال دموکراســی را به دنیا 
نشــان دهیم. وی افزود: یکی دیگــر از نتایج لیبرال 
دموکراسی داعش است چراکه نحوه مدیریت افکار 
عمومی براساس قواعد لیبرال است. پناهیان با اشاره 
به اینکه تمام این موارد در قرآن کریم یاد شده است، 
خاطرنشان کرد: اگر دموکراسی با مدیریت ولی فقیه 

نباشد، نتیجه ای جز وحشی گری نخواهد داشت.
    

تصویب طرح ترویج  اندیشه های 
امامان انقلاب در مجلس

 نمایندگان مجلس شورای اسلامی تصویب کردند: 
»دستگاه های اجرائی به ویژه وزارتخانه های فرهنگ 
و ارشاد اسلامی و امور خارجه، سازمان صدا و سیمای 
جمهوری اسلامی ایران، ســازمان تبلیغات اسلامی، 
ســازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی و دفتر تبلیغات 
حوزه علمیــه قم مکلفند با اســتفاده از کلیه امکانات 
فرهنگی، هنری و امکانات تجسمی و رسانه های همگانی 
نســبت به تبیین، تبلیغ، ترویج و نشر آثار و اندیشه ها 
و ســیره عملی حضرت امام خمینی )ره( بنیان گذار 
جمهوری اسلامی ایران در گستره ملی و بین المللی اقدام 
نمایند.« این مصوبه دستگاه های مذکور را همچنین 
مکلف می کند که نسبت به تبیین و ترویج اندیشه مقام 
معظم رهبــری حضرت آیــت الله العظمی خامنه ای 
)مدظله العالی(، در گستره ملی و بین المللی اقدام کنند.

    
واکنش کنایه آمیز مطهری به 

اظهارات نماینده روسیه درباره غزه
علی مطهری نماینده پیشــین مجلس شورای 
اسلامی در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »نماینده 
روسیه در شــورای امنیت سازمان ملل جمله خوبی 
گفت. او گفت »اشغالگر حق دفاع از خود ندارد.« آری 
اشغالگر فقط باید سرزمین اشغال شده را به صاحبان 
آن برگرداند، نه این که به بهانه دفــاع از خود ده هزار 
کشته و سی هزار مصدوم و یک سرزمین سوخته به 

جا بگذارد.«
    

زمان برگزاری آزمون ششمین دوره 
مجلس خبرگان رهبری

محمدجواد مهری با اشاره به قانون جدید انتخابات 
مجلس خبرگان رهبــری اظهار داشــت: ثبت نام 
داوطلبان برای حضور در ششــمین دوره انتخابات 
مجلس خبرگان رهبری از ۱۴ آبان ماه آغاز شده و تا 
۲۰ آبان ماه ادامه دارد و از همه افرادی که در خود، این 
قابلیت و توانایی را می بینند - به ویژه فضلا و اساتید 
حوزه علمیه - دعوت می شــود تا به عنوان داوطلب، 
ثبت نام کنند. وی افزود: آزمون کتبی روز سه شنبه ۳۰ 
آبان ماه در مصلای شهر مقدس قم به مدت یک روز از 

ساعت ۷ صبح تا ۵ عصر برگزار می شود.

t oseei r ani . i r
سياست2

نامگذاری اساســا کار مفرحی است؛ چه 
نامگذاری یک نوزاد باشــد، چــه نامگذاری 
اتوبان و خیابان؛ نه رنج 9 ماه ســخت را دارد، 
نه مشقت پرورش را؛ نه دردسر کار مطالعاتی 
و برنامه عملیاتــی را دارد، نه قدرت مدیریتی 
و قابلیت اجــرا می خواهد و نه البتــه نیاز به 
پاســخگویی در قبال نتیجه دارد؛ صرفا یک 

نامگذاری است. 
اصلا از همین روست که بازی اسم و فامیل 
بر سر نام خیابان ها و معابر در شورای شهر هم 
طرفدار بسیار دارد؛ به ویژه که علاوه بر مفرح 
بودن، می تواند منجر بــه پز انقلابی گری هم 
بشــود؛ مثلا با حذف نام جبــار باغچه بان و 

مهدی آذریزدی از دو خیابان !
از دیگر مصادیق این امــر مفرح آمیخته 
با انواع پزها و ژســت ها، نامگــذاری روزهای 
تقویم اســت کــه در نگاه اول تلاشــی برای 
فرهنگ ســازی به نظر می آید امــا از منظر 
دیگر سرپوشی اســت بر بی عملی ها نسبت 
به معضلات و گره های کــور. مثلا اگر آن گره 
کور آلودگی هوا باشــد، می توان ۲9 دی را به 
»روز ملی هوای پاک« اختصاص داد، در عین 
حال اما افســار هوای آلوده را چنان رها کرد 

که خود را به شهرهای شــمالی هم برساند. 
می توان ۲6 آذر را به روز حمل و نقل اختصاص 
داد، در حالــی کــه برنامه ای بــرای کاهش 
شتاب فرســودگی ناوگان حمل و نقل کشور 
نداشــت. می توان روز ۳۰ اردیبهشت را روز 
ملی جمعیت نام نهاد، ولی در عمل از تشویق 

جامعه به فرزندآوری ناتوان بود. 
در مورد نامگذاری روزهــای تقویم برای 
اقشار نیز چنین است. می توان ۱۳ آبان را به نام 
»دانش آموز« زد و در عین حال با تبعیض در 
نظام آموزشی، دانش آموز را سرخورده و ناامید 
کرد. می توان روزهای پزشــک و پرستار را در 
تقویم تدارک دید و همزمان از حفظ آنان در 

کشور عاجز ماند. 

 تقویم؛   لیست بلندی   از  
شعارهایی  که عملی   نشدند

با این حال و علی رغم تشریفاتی بودن این 
نامگذاری ها، تمایل به بازی با تقویم همچنان 
قوی تر از اقدامات عملــی و چاره جویی برای 
معضلات اســت. بــه دنبال آن هــر از گاهی 
مناسبت های تازه ای به تقویم افزوده می شود. 
دهم آذر سال ۱۳۷۱، شورای عالی انقلاب 
فرهنگی طــی مصوبه ای وظیفــه نامگذاری 
روزها و مناســبت های خاص را به شــورای 

فرهنگ عمومی محول کرد. هدف از نامگذاری 
این روزهای خاص نیز، معرفی و بزرگداشت 
ارزش ها و تحکیم پیوندهای دینی، فرهنگی، 
علمی، سیاســی، اقتصــادی و اجتماعی در 
جامعه به نحوی که منجر بــه نوعی همدلی، 

همکاری و مشارکت عمومی شود، ذکر شد.
از نظر ســیر و روال نامگذاری، قرار شد که 
روسا و مدیران دستگاه های اجرایی، قضایی، 
نهادهای انقلابی و اشخاص رسمی پیشنهاد 
خود درباره نامگــذاری روزهای ســال را با 
امضای بالاترین مقام ذیربط دستگاه مربوطه 

به شورای فرهنگ عمومی ارائه دهند.
بدین ترتیب هر مسئول، دستگاه و نهادی 

که می خواســت اوج دغدغه منــدی خود و 
اهمیتی که برای موضوع خاصی قائل اســت 
را نشان دهد، دست به کار می شد تا برای آن، 
روزی در تقویم بتراشــد. به دنبال آن تقویم 
ایران امروز پر از مناسبت ها برای پاسداشت و 

یادآوری است. 

 13 مناسبت  به تقویم   افزوده   شد
در تازه ترین نمونه شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی ۱۳ مناسبت جدید را به تقویم اضافه 
کرد. ابراهیم رئیسی به عنوان رئیس این شورا 
دیروز در نامه ای به شــورای فرهنگ عمومی 
و وزارت فرهنــگ و ارشــاد اســلامی، ماده 
واحده ای تحت عنوان »تعیین مناسبت های 
جدید بــرای درج در متــن و ضمیمه تقویم 
رسمی کشور در سال ۱۴۰۳« را که در جلسه 
889 مــورخ ۱8 مهر ۱۴۰۲ شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی به تصویب رسیده است، برای 

اجرا ابلاغ کرد. 
بر اساس این ابلاغیه، یکم اردیبهشت روز 
نثر فارســی، ۱۰ تیر روز دیپلماسی فرهنگی 
و تعامــل با جهــان، ۱۰ مهــر روز نخبگان، 
۳۰ آبان روز قهرمان ملی، ۳۰ آذر شــب یلدا 
و روز ترویــج فرهنــگ میهمانــی و پیوند با 
خویشان، ۱۵ اســفند روز آموزش همگانی 
حفظ محیط زیست، سه شنبه آخر سال روز 
تکریم همسایگان، ۱۰ تیر روز ورود امام رضا 
به نیشابور و نقل حدیث سلسله الذهب، دوم 
محرم روز امر به معــروف و نهی از منکر، پنج 
مرداد روز اقامه اولین نماز جمعه به امامت امام 
خمینی در سال ۵8، یک شهریور روز همدان، 
۱8 اسفند روز بوشهر و ۲۵ محرم یادروز قیام 
مردم سیستان به خونخواهی شهدای کربلا در 
سال 6۲ هجری قمری نامگذاری شده است. 

از منظــر فرهنگی در نامگــذاری این ۱۳ 
مناسبت جدید به موضوعات مهمی توجه شده 
است؛ از دیپلماسی و تعامل با جهان گرفته تا 
روز نخبگان و آمــوزش همگانی برای حفظ 
محیط زیست؛ مســئله اما این است که این 
اقدام فرهنگی تا چه حد با برنامه های عملی و 

کارساز همراه خواهد شد؟ 
آنچــه این نامگــذاری را تهی و شــعاری 
می نمایــد، نبودن برنامه و عــزم جدی برای 
موضوعاتی اســت کــه بــه آن پرداخته؛ با 
پیش روی نابودی منابع محیط زیست اثری 
از توان و اراده جدی برای حفظ محیط زیست 

دیده نمی شود. با تاراندن نخبگان و موج های 
بزرگ مهاجرت، اختصاص یک روز در تقویم 
به نخبگان، بیش از آنکه ناشــی از دغدغه ای 
واقعی به نظــر بیاید، شــعاری می نماید که 

قصدی برای عملی شدن ندارد.

 تقویم 1403   با   روز 
»امر به معروف و نهی از منکر«

در میان این ۱۳ مناســبت امــا روز »امر 
بــه معــروف و نهــی از منکر« بــا واکنش و 
توجه ویژه ای همراه شــد. به نظر می رســد 
با حساســیت ها و مخالفت هایی که نســبت 
به مســئله برخورد با بی حجابی ایجاد شــد، 
تصمیم گیران در شورای عالی انقلاب فرهنگی 
و دیگر نهادهای مربوطه می خواهند تاکید و 
تصریح خود بر امر به معروف و نهی از منکر را 

به مخالفان متذکر شوند.
ایــن روز اما احتمــالا جزو آن دســته از 
مناسبت های بودجه خوار تقویم خواهد شد؛ 
مناسبت هایی که همه چیز حول آنها خلاصه 
می شــود در بیلبورد و همایش و ســمینار و 
چندین اقدام نمادین و نمایشی دیگر؛ بدون 
هیچ آسیب شناســی واقعی و عملی در مورد 
آنها؛ بدون آسیب شناســی درباره اینکه چه 
سیری امر به معروف و نهی از منکر را به موی 
زنان خلاصه کرد و چه شــد که جامعه نسبت 
به این فریضه چنان مقاومتی از خود نشان داد 
که نهادهای متولی ناگزیر شدند کسب اعتبار 

برای آن را در تقویم دنبال کنند. 
در ازای این آسیب شناسی، مجلس دیروز 
رصد ســبک زندگــی مــردم را قانونی کرد. 
نمایندگان تصویب کردند راه اندازی سامانه 
رصد، پایش و سنجش مستمر شاخص های 
فرهنــگ عمومی، ســبک زندگــی مردم، 
مرجعیت رسانه ای و وضعیت ارتباطات کشور 
توسط وزارت ارشاد راه اندازی شود؛ مصوبه ای 
که پیش از این بارها نسبت به آن هشدار داده 
شــده و برخی نمایندگان آن را تجســس در 

اطلاعات شخصی افراد عنوان می کنند. 

روز »امر به معروف و نهی از منکر« رسما وارد تقویم ایران می شود؛

به دنبال اعتبار در لابه لای برگ های تقویم
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محبوبه ولی

روی موج کوتاه

تقویم ایران پر از مناسبت ها برای 
پاسداشت و یادآوری است. در 
تازه ترین نمونه، دیروز شورای 

عالی انقلاب فرهنگی 13 مناسبت 
جدید را به آن اضافه کرد، اما آنچه 
این نامگذاری ها را تهی و شعاری 

می نماید، نبودن برنامه و عزم 
جدی برای موضوعاتی است که به 

آن پرداخته

روز امر به معروف و نهی از 
منکر احتمالا جزو آن دسته از 

مناسبت های بودجه خوار تقویم 
خواهد شد؛ بدون آسیب شناسی 

درباره اینکه چه سیری امر به 
معروف و نهی از منکر را به موی زنان 

خلاصه کرد و چه شد که نهادهای 
متولی ناگزیر شدند کسب اعتبار 

برای آن را در تقویم دنبال کنند

رئیس دولت سیزدهم یکشنبه آینده به عربستان می رود، این اولین سفر رسمی 
یک رئیس دولت ایران به ریاض پس از ۱۱ سال است.

به گزارش خبرآنلاین، سید ابراهیم رئیسی یکشنبه هفته آینده برای شرکت در 
اجلاس سران سازمان همکاری اسلامی که به موضوع فلسطین اختصاص دارد به 

ریاض، پایتخت عربستان سعودی سفر می کند.
گفتنی است آخرین سفر رسمی رئیس جمهور ایران به ریاض مربوط به سفر 
محمود احمدی نژاد در سال 9۱ است و پس از آن روابط ایران و عربستان پس از 
فاجعه تلخ منا در مهرماه ســال 9۴ و کشته شــدن ۲۲۳6 زائر و همچنین درپی 
حمله به سفارت این کشور در دی ماه سال 9۴ توسط برخی از تندروها تیره و تار 
شد تا آنکه ســرانجام تهران و ریاض در فروردین امسال با پس از هفت سال قطع 
روابط دیپلماتیک به دنبال چهار روز مذاکره با میانجیگری چین در پکن به توافق 
دست یافتند. در پی بهبود روابط تهران و ریاض، سفارت عربستان سعودی از روز 

یک شنبه ۱۵ مرداد در تهران بازگشایی شد.
همچنین در بیستم مهر ماه امسال، معاون سیاسی رئیس جمهور در فضای 

مجازی از گفت وگوی ۴۵ دقیقه ای ابراهیم رئیسی و بن سلمان، ولیعهد عربستان 
ســعودی خبر داد. این اولین گفتگوی تلفنی رئیس دولت ســیزدهم با ولیعهد 

عربستان بود.

رئیسی   به  تاجیکستان  و   ازبکستان  سفر  می کند
همچنین ایسنا خبر داد، سید ابراهیم رئیسی صبح فردا )چهارشنبه( به دعوت 
رسمی امامعلی رحمان رئیس جمهور تاجیکستان، به منظور دیداری رسمی به 

این کشور سفر خواهد کرد.
پس از برگزاری مراسم استقبال رسمی، روســای جمهور دو کشور دیداری 
خصوصی خواهند داشت و سپس در نشست مشترک فعالان اقتصادی و بازرگانان 
ایران و تاجیکستان شــرکت خواهند کرد. در جریان این سفر همچنین مقامات 

ایران و تاجیکستان چند سند همکاری مشترک امضا خواهند کرد.
رئیسی پس از این ســفر به دعوت رســمی »شــوکت میرضیایف« رئیس 
جمهور ازبکســتان و به منظور شرکت در شــانزدهمین اجلاس سران سازمان 

همکاری های اقتصادی »اکو« به این کشــور ســفر خواهد کرد. رئیس جمهور 
در این ســفر ضمن شرکت در اجلاس ســران اکو و تشــریح مواضع جمهوری 
 اسلامی ایران، با تعدادی از سران و مقامات شــرکت کننده در اجلاس نیز دیدار 

خواهد کرد.
رایزنی در خصوص همکاری های دوجانبه به ویژه در زمینه تجاری و اقتصادی 
و مسائل بین المللی خصوصا شرایط بحرانی در غزه محور گفت وگوهای ۲ جانبه 

رئیس جمهور در این سفر ۲ روزه خواهد بود.

یکشنبه آینده انجام خواهد شد؛

سفر رئیسی به عربستان بعد از بازگشایی سفارت دو کشور 

خبر

با وجودی که ۳ ماه تا زمان انتخابات مجلس زمان باقی اســت، فضای سیاسی 
کشور در وضعیت سرمازده قرار دارد.

نادر قاضی پور در گفتگو با نامه نیوز درباره سردی حاکم بر فضای سیاسی کشور 
گفت: در ادوار گذشته توصیه بر این بود که در انتخاباتی کردن فضای سیاسی کشور 
نباید تعجیل شود اما در ســال انتخابات مجلس بارها رهبر معظم انقلاب بر فراهم 

کردن بسترهای لازم برای شکل گیری مشارکت حداکثری تأکید داشتند.
وی افزود: در شهرســتان های کوچک فضــای انتخاباتی بــه تدریج در حال 
شکل گیری است و شاهد شور خاصی در این حوزه هستیم. در تجمع روز دانش آموز 
نامزدهای مختلف حضور داشتند اما در شهرهای بزرگ همچون تهران هنوز چنین 
اوضاعی را مشــاهده نمی کنیم چون جریان های سیاسی نمی دانند لیست واحد 

بدهند یا خیر. این فعال سیاسی اصولگرا با تأید فضای سرد حاکم بر عرصه سیاسی 
کشور، یادآور شد: اقشار آسیب پذیر خیلی سخت است که پای صندوق رأی بیایند 
مگر آنکه دولت چند کار اساسی و فوری انجام دهد. ارزانی ارزاق عمومی، کنترل تورم، 
اصلاح حقوق بازنشستگان و کارگران، عرضه خودرو خارجی با قیمت مناسب از جمله 
اقداماتی است که می تواند مدنظر دولت قرار گیرد. اگر این اتفاق بیفتد در انتخابات 

بیش 6۰ درصد مشارکت خواهیم داشت.
وی ادامه داد: اگر دولت در مدت باقی مانده تا انتخابات تغییری محســوس در 
فضای سیاسی کشور ایجاد کند، نشاط در جامعه ایجاد می شود و قطعا این مسئله 
تأثیر مثبت بر میزان مشارکت مردم در انتخابات خواهد داشت اما اگر کاری انجام 
ندهد فقط کسانی که سرباز ولایت هستند و احساس تکلیف شرعی می کنند پای 

کار می آیند.
نماینده ادوار مجلس گفت: البته خیلی از نامزدهایی که ثبت نام کردند در شک 
هستند که تأیید می شوند یا خیر. آنها منتظرند بعد از اعلام نتایج بررسی صلاحیت ها 
تحرکات خود را شروع کنند چون نگرانند اگر زود اســتارت بزنند، اقدامات شان 
مصداق بارز تبلیغات زودرس برداشت شود که بر تأییدصلاحیت شان تأثیر بگذارد.

نماینده ادوار مجلس:

خیلی از نامزدها در شک اند که تأیید می شوند یا خیر

گفت وگو
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خبر اقتصادی

حجت عبدالملکی:
به حوزه علمیه برای برنامه ریزی 

اقتصادی نیاز داریم
دبیــر شــورای عالی 
مناطق آزاد اظهار داشت: 
موضوعات اقتصاد مقاومتی 
باید تکمیل و به یک نظام 
تبدیل شــود که لازمه آن 

شناخت مکتب اقتصاد اسلامی است. از این رو، احتیاج 
داریم که حوزه علمیه در این بار اقدام جدی کند دروس 
خارج و اجتهادی به روز و پیشرفته و متناسب با شرایط 
امروز تدریس کند به گزارش ایلنا، حجت عبدالملکی در 
پنل اقتصاد مقاومتی در مناطق آزاد با بیان اینکه معتقدیم 
از منظر اقتصاد مقاومتی باید به تمام مسائل اقتصادی 
ورود کنیم، اظهار داشت: سیاست گذاری دولت قبل این 
بود که برنامه عمومی اقتصادی را دنبال کنند و در کنار 
آن اقتصاد مقاومتی در قالب چند پروژه از جمله تقویت 
مشاغل خانگی و ... پیاده سازی شود که این حرف، راهبرد 
غلطی بود.. او تاکید کرد: سعی کردیم تمام برنامه ها را 
براساس اقتصاد مقاومتی و مبتنی بر آن دنبال کنیم و 
تعریف ساده ای از اقتصاد مقاومتی دارم که این تعریف را 
در ٣٠ دانشگاه کشور ارایه کردم و عمده اقتصاددان ها هم 
این تعریف را پسندیدند؛ اقتصادی در شرایط دشواری به 

اهداف خود برسد، اقتصاد مقاومتی است.
    

پدرزن بذرپاش 
مدیرعامل شرکت ملی نفتکش شد

پدر همسر وزیر راه و شهرســازی ایران، مدیرعامل 
شرکت ملی نفتکش شد. بر اســاس گزارش ها، با ورود 
سه عضو تازه در هیات مدیره شرکت ملی نفتکش ایران، 
علیرضا علی احمدی به عنوان مدیر عامل این شــرکت 
انتخاب شد. تغییرات در شــرکت ملی نفت »با هدف 
تقویت مدیریت« و »افزایش کارآمدی و ســودآوری« 
عنوان شده است. علی احمدی در زمان دولت نهم محمود 

احمدی نژاد وزیر آموزش و پرورش بود.
    

یک نماینده مجلس با اشاره به واردات خودرو:
دولت دست در جیب مردم می کند

نماینده مجلس شورای 
اســلامی عنوان کرد: روی 
یک خــودروی وارداتی دو 
بارمالیات برارزش افزوده 9 
درصدی، اعمال می شود، 

یعنی دولت دستش در جیب مردم است. به گزارش ایلنا، 
جلال رشــیدی کوچی افزود: یکبار وقتی خودرو وارد 
می شود، 9 درصد پرداخت می شــود، آیا این را مجلس 
تصویب کرده است؟ بعد قیمت گذاری می شود و 7٠٠ 
میلیون تومان را تبدیل به 2 میلیارد تومان می کنیم بعد 
روی 2 میلیارد و 2٠٠ میلیون تومان، دوباره یک 9 درصد 
دیگر مالیات می گیریم. این موضوع دســت کیســت؟ 
اختیارش با کیســت؟ اختیارش با دولت یا وزیر صمت 
اســت. او تاکید کرد:  شوراها و ســازمان های متعددی 
را درســت کرده ایم و نام آنها را هم ســازمان حمایت از 
مصرف کننده گذاشته ایم. آن وقت در سازمان حمایت از 
مصرف کننده قیمت خودروی 15 هزار دلاری را 4٠ هزار 
دلار کرده ایم. از کدام مصرف کننده حمایت می کنید؟ 
باید اینها را حل کنیم وگرنه راهکار تا دلتان بخواهد هست.

    
وزیر اقتصاد اعلام کرد:

برداشته شدن دومین گام قرارداد
 25 ساله ایران و چین

وزیر اقتصاد برگزاری کمیســیون مشترک ایران و 
چین در پکن را نخستین گام در اجرای پروژه های توافق 
25 ساله ایران و چین برشــمرد و گفت: در دومین گام 
مجموعه دیگری از توافقات بر روی پروژه های مشخص 
در بین بخش های دولتی وزارتخانه های متناظر ایران و 
چین برقرار شد و روی جزئیات اجرای پروژه ها هم توافق 
صورت گرفت. به گزارش ایسنا، احسان خاندوزی افزود: 
در رابطه با بخش خصوصی هم شرکت هایی از ایران که در 
چین فعالیت داشتند و برخی از شرکت های بزرگ چینی 
که در ایران مشغول بودند با موانعی مواجه بودند که موانع 
پیش روی آنها هم با دستور مساعد مقامات ذیربط برطرف 
شد و ما آماده ایم که در ماه های آینده هم در جهت هدف 
گذاری های تجاری و هــم در جهت هدف گذاری های 
سرمایه گذاری های بلندمدت بین دو کشور شاهد به ثمر 
نشستن پروژه های بسیار خوبی با ارقام بسیار قابل توجه 

در حوزه سرمایه گذاری های خارجی باشیم.

یکی از عمده ترین ضعف های بورس 
ایران، عــدم ارتباط آن بــا بورس های 
جهانی اســت که حتی برخی را متقاعد 
می کند ساختار بازار سرمایه در کشور ما 
رقابتی نیست. اما دیروز خبرهایی درباره 
ارتباط ایران با بورس بین الملل منتشر 
شد، به طوری که رئیس سازمان بورس و 
اوراق بهادار ابراز امیدواری کرد که تا پایان 
امسال پذیره نویســی بورس بین الملل 

انجام و این بازار راه اندازی شود.
به گزارش ایســنا، مجید عشقی در 
دهمین نمایشــگاه بین المللی بورس، 
بانک، بیمه، خصوصی ســازی و معرفی 
فرصت های ســرمایه گذاری کشــور، 
)کیش اینوکــس 2٠2٣( بیــان کرد: 
تامین مالی مناطــق آزاد از طریق بازار 
ســرمایه همواره مطرح اما مبالغ کم و 
اندکیبوده و یکی از دلایل آن این است که 
از ظرفیت های بورس در این زمینه آگاهی 

کافی وجود ندارد.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار 
با تأکید بر اینکه ســازمان مناطق آزاد و 
صنایع فعال در این مناطق، این موضوع 
را جدی  بگیرند، ادامه داد: تاسیس بورس 
بین الملل در دستور کار قرار گرفته و دو بار 
فراخوان صادر و ثبت نام انجام شده است. 
در اولین فرصت نیز مجوز پذیره نویسی 
بورس بین المللی صادر خواهد شــد و 
امیدواریم تا پایان سال این اتفاق بیافتد.  او 
تاکید کرد: یکی از اهداف بورس بین الملل 

این است که بتواند نسبت به جذب سرمایه 
خارجی اقدام و منابعی را جذب کند. 

عشقی تاکید کرد: پیشنهاد دادم که 
در دبیرخانه مناطق آزاد ساختاری با نام 
»میز تامین مالی« برای ارتباط مناطق 
آزاد و بازار ســرمایه به ویژه برای مناطق 
دیگر و خارج از تهران ایجاد و از این رهگذر 
به تامین مالی مناطق آزاد از طریق بازار 

سرمایه کمک کنیم.
 او به ظرفیت های موجود مناطق آزاد 
اشاره کرد و افزود: می توان از طریق اوراق 
مرابحه، صکوک و غیره خرید تجهیزات 
تامین مالی پروژه هــا را در مناطق آزاد 
از ابتدا پیگیری کرد. از ســوی دیگر در 
صندوق های خصوصی ما پتانسیل های 
بســیاری وجود دارد و اگــر ارتباط بین 
مناطق آزاد و بازار ســرمایه ایجاد شود و 
صاحبان این صندوق ها توجیه شــوند، 
ظرفیت خوبی در این صندوق ها وجود 

دارد.
اما ذیــل این ســخنان عشــقی و 
ابراز امیــدواری او به راه انــدازی بورس 
بین المللی در ایران، دو پرسش کلیدی 
مطرح است: اینکه ویژگی های یک بازار 
سرمایه بین المللی چیست و آیا چارچوب 
اقتصادی ایران و بازار ســرمایه و بورس 

ایران اجازه چنین کاری را می دهد؟

دو   حالت   برای   بازار   بین المللی
 وجود   دارد

یک کارشناس ارشــد بازار سرمایه 
در گفت وگو با »توسعه ایرانی« با تاکید 
بر وجود دو نوع بــازار بین المللی بورس 

گفت: اولین حالت این اســت که 
در کشــور مادر ضوابط و مقررات 
را به گونــه ای اصلاح می کنند که 
شرکت های خارجی بتوانند در 

آن شرکت کنند و سهام 
آنها پذیرفته شــود یا 
ن  ا ر ا یه گذ ما ســر

خارجــی بتوانند 
سهام شرکت ها 

را بخرند.

شاهین شایان آرانی درباره احتمال 
وقوع این حالت در ایران بیان کرد: چنین 
روشی بعید است طبق مقررات ایران انجام 
شود زیرا مقررات را نمی توان به این سمت 
و سو اصلاح کرد و این شکل بازار، مختص 
کشورهای پیشرفته است. بورس لندن، 
سنگاپور و نیویورک به این حالت است که 
شرکت های خارجی به راحتی پذیرفته 
می شوند و ســرمایه گذاران خارجی در 

آنجا سهام خریداری می کنند.
او ادامه داد: حالت دوم به این صورت 
اســت که در منطقه آزادی که در کشور 
مادر اســت، قوانین و مقررات مناطق 
آزاد که مورد قبول سرمایه گذاران 
بین الملــل اســت، طراحی و 
تصویب می شــود و آن محیط، 
محیطی می شود خارج 
از فضــای نظارتی 
و کنترلی کشــور 
مادر که قوانین 
خاص خــود را 
دارد و بســیار 

منعطف است.

این تحلیلگر بازار ســرمایه تصریح 
کرد: در آن فضا یــک بورس بین المللی 
درست می شود که هر شرکتی که بتواند 
قواعد و ضوابط آن بــورس بین المللی را 
داشــته باشــد،  در آن منطقه آزاد یا آن 
بورس منطقه آزاد پذیره نویســی شود. 
 این حالت اکنــون در مالزی، دبی و قطر 

جریان دارد.
شــایان آرانی خاطرنشان کرد: مدل 
دوم مختص کشورهایی است که انعطاف 
کافی برای مقررات خود ندارند و با قوانین 
منجمد برخورد می کنند؛ ازاین رو برای 
جذب سرمایه گذاری خارجی و افزایش 
اعتبار بازار ســرمایه، به این مدل تمایل 

دارند.

تاسیس   بورس   بین   الملل   در   ایران
 از  ۱۸   سال   پیش   مطرح   است

این کارشناس بازارهای مالی درباره 
تاسیس بورس بین الملل در ایران یادآور 
شد: بحث تاسیس شکل دوم بازار بورس 
بین الملل در ایران نزدیک 1۸ سال است 
که مطرح است و قرار بود در منطقه کیش 

و قشــم این بورس بین المللی تاسیس 
شود، اما متاسفانه امکان تحقق این امر، 

به طور صحیح وجود ندارد.
شــایان آرانی تاکید کــرد: بورس 
بین المللی یعنی یک شخصیت حقوقی 
کاملا مستقل از ســازمان بورس و اوراق 
بهادار کشور و قوانین و مقررات حاکم بر آن 
کشور که نهاد نظارتی خود را دارد. در این 
حالت کارگزاران بین المللی و داخلی که 
استانداردهای لازم فعالیت را دارا هستند، 
می توانند در آن ثبت نام کنند که این مدل 

برای ایران مطرح بود.
او با اشــاره به دلایل عــدم موفقیت 
تاســیس این بــورس اظهار کــرد: ما 
نتوانستیم بورس بین الملل را به دلایل 
مختلف در ایران به صورت درست پیاده 
کنیم. عمده دلایل ایــن عدم موفقیت، 
عدم تداوم و ثبات مدیریت مناطق آزاد 
و سازمان است. مباحث تحریمی نیز در 
عدم موفقیت در جذب کسانی که بتوانند 
سهام بورس بین الملل را خریداری کنند 
یا کارگزارانی که در این بورس به فعالیت 

بپردازند؛ بی تاثیر نبوده است.

هنوز  هم   فضا   برای   تاسیس
 بورس    بین الملل   مساعد   نیست

این کارشناس ارشــد بازار سرمایه 
درباره وضعیت فعلی برای تاسیس بازار 
بین المللی بورس، عنوان کرد: هنوز هم 
فضا برای تاســیس این بورس مناسب 
نیست زیرا مسئولین در پی پیاده کردن 
مدل غلط هســتند و همان مدل را هم 
نصفه پیاده می کنند و تداوم رویه ندارند. 
اگر بتوانند مدل دوم را در ایران پیاده کنند 
می تواند موثر باشد اما احتمال اجرای آن 

کم است.
شــایان آرانی تمایل رئیس سازمان 
بورس به تاســیس بورس بین الملل را 
اتفاق مثبتی خواند اما متذکر شــد: این 
یک تصمیم حاکمیتی است که از بالا به 
پایین و در تمام سطوح باید پذیرفته شود. 
یعنی باید در نظام ما پذیرفته شــود که 
بورس بین الملل یک شخصیت حقوقی 
کاملا مســتقل و آزاد از قوانین بورس و 
اوراق بهادار ایران اســت و به هیچ عنوان 
نظام نظارتی بــازار ســرمایه در داخل 
کشور نمی تواند بر آن بازار و بورس اعمال 

نفوذ کند.
او افزود: در صورت وجود عزم از بالا هم، 
تأسیس بورس بین الملل نمی تواند در 
ایران محتمل باشد؛ زیرا هیچ سرمایه گذار 
خارجی تمایل ندارد سهام شرکت های 
ایرانی را بخرد، زیرا با ریسک تحریم و غیره 
مواجه می شود. این کارشناس بورس در 
پایان خاطرنشــان کرد: عزم و تخصص 
مسئولین بورس هم مهم است که بتوانند 
در راستای جذب شــرکت های بزرگ 
بین المللی در بورس لابی گری و بازاریابی 
کنند، اما چنین کاری آدم های توانمند و 

خاص می خواهد.

شاهین شایان آرانی در گفت وگو با »توسعه ایرانی« و با اشاره به وعده جدید عشقی:

کارشناس ارشد بازار سرمایه: تاسیسبورسبینالمللافرادمتخصصوتوانمندمیطلبد
در شکل گیری بازار بورس 

بین المللی،  تخصص مسئولین 
بورس هم مهم است که 

بتوانند در راستای جذب 
شرکت های بزرگ بین المللی 
در بورس لابی گری و بازاریابی 
کنند، اما چنین کاری آدم های 

توانمند و خاص می خواهد

شاهین شایان آرانی در گفتگو 
با توسعه ایرانی: تأسیس 

بورس بین الملل نمی تواند در 
ایران محتمل باشد؛ زیرا هیچ 

سرمایه گذار خارجی تمایل 
ندارد سهام شرکت های ایرانی 

را بخرد، چراکه با ریسک 
تحریم و غیره مواجه می شود

رامتین موثق

خبر ویژه

نمایشــگاه بین المللی لوازم خانگی تهــران در حالی 
به پایان رســید که محصولات لوازم خانگــی بلانتون از 
برندهای وابسته به هلدینگ همتا صنعت مورد استقبال 
بازدیدکنندگان، علاقه منــدان و فعالان این صنعت قرار 
گرفت. بلانتون در نمایشــگاه بین المللــی لوازم خانگی 
تهران، فضایی را فراهم آورد کــه علاقه مندان به صنعت 
لوازم خانگی را با آخرین دستاوردها و فناوری های خود در 

این حوزه آشنا کند. 
یکی از رویدادهای خاص این نمایشــگاه، رونمایی از 
محصولات جدید برنــد بلانتون بود کــه از فناوری های 
هوشمند پشــتیبانی می کنند و امکان کنترل و مدیریت 

محصــولات را از طریق انــواع تلفن های همــراه فراهم 
می آورند.

بلانتون همچنین از جدیدتریــن فناوری های به کار 
گرفته شــده در طراحی و تولید محصولات لوازم خانگی 
خود همزمان با ارائــه جدیدترین محصولات ریز و بزرگ 
سبد لوازم خانگی خود از جمله کولر گازی ها و محصولات 
صوتی و تصویری برای بازدیدکنندگان و فعالان صنعت 

لوازم خانگی نیز رونمایی کرد.
در بیست و سومین نمایشگاه بین المللی لوازم خانگی 
تهران، از »سند راهبردی صنعت لوازم خانگی« با حضور 
دکتر عبــاس علی آبادی وزیر صمــت )صنعت، معدن و 

تجارت( و هیأت همراه و همچنیــن نمایندگان مجلس 
در غرفه بلانتــون رونمایی شــد.  از رویدادهای ویژه این 
نمایشگاه می توان از معرفی سیستم لجستیک گروه همتا 
صنعت با نام همتا ترابر نام برد. سامانه لجستیک هلدینگ 
همتا تحت نــام »همتا ترابر«، در ابتدای ســال 14٠2 با 
برخورداری از چندین انبار به وســعت بیش از 1٠.٠٠٠ 

مترمربع در استان البرز شروع به فعالیت کرد. 
در جریــان نمایشــگاه بین المللــی لوازم خانگــی، 
علاقه مندان و فعالان این صنعــت از غرفه بلانتون در این 
نمایشگاه بازدید کردند. از جمله افراد شاخص بازدیدکننده 
از غرفه بلانتون می توان از  افرادی چــون معاون صنایع 
عمومی وزیر صمت، اکبری تالارپشــتی نماینده مجلس 
و رئیس کمیســیون صنایع مجلــس، آقامحمدی عضو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام و رئیس کارگروه اقتصادی 
دفتر مقام معظم رهبری، توانگر نماینده مجلس شورای 
اسلامی، محســن شــکرالهی مدیرکل دفتر تخصصی 
صنایع لوازم برقــی وزارت صمت، اکبــر پازوکی رییس 
اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی، شانه ساز دبیر انجمن 
تولیکنندگان لوازم خانگی کوچک، شهیدی دبیر انجمن 
تولید کنندگان لوازم صوتــی و تصویری، فاضلی نیا دبیر 

انجمن صنفی تولید کنندگان لوازم خانگی و هاشمی دبیر 
انجمن صنایع لوازم خانگی نام برد. از دیگر رویدادهای ویژه 
نمایشگاه می توان به بازدید اعضای اعضای تیم ملی مینی 
فوتبال اشاره کرد که با استقبال گرم علاقه مندان در غرفه 

بلانتون همراه بود. 
بلانتــون تخفیف هــا و هدایــای ویژه ای نیــز برای 
بازدیدکنندگان از غرفه لوازم خانگی خــود ارائه کرد؛ از 
جمله: ســبد جهیزیه به همراه هدیه ویژه یک دســتگاه 
 BEW-TV5022 تلویزیون 5٠ اینچ هوشــمند مدل
به صورت رایگان و همچنین تخفیف نقدی درصدی ویژه 

نمایشگاه به صورت نقدی و اقساطی.
  #I_love_Blanton بلانتون با برگزاری کمپیــن
برای همراهی علاقه مندان خــود با این رویــداد، به قید 

قرعه بــه 6 نفر در ســه روز 
متوالی هدایــای ویژه ای از 
سبد محصولات خود را اهدا 
کرد. لازم به ذکر اســت که 
بیست و سومین نمایشگاه 
بین المللــی لوازم خانگی 
تهــران در روزهای ســوم 
تا ششــم آبان ماه در محل 
 دائمی نمایشگاه های تهران 

برگزار شد.

رویدادهای حضور بلانتون در بیست و سومین نمایشگاه بین المللی لوازم خانگی تهران

آگهی مفقودی برگ سبز
 NIB.Z۲ مفقودی برگ سبز یکدستگاه کامیونت ون  سیستم زامیاد  تیپ
 Z۲۴۸۲۹۳۱۵Z مدل ۱۳۹۸ به رنگ آبی - روغنی   به شماره موتور
ایران  انتظامی  وشماره   NAZPL۱۴۰BL۰۵۶۸۵۶۲ شاسی وشماره 
۲۰- ۴۲۵ م ۲۳ به مالکیت علی نخ چین مفقود گردیده  واز درجه اعتبار 

ساقط می باشد.
دیواندره

سفیر ایران در کره جنوبی، گفت: »ایران در زمان تبدیل 
وجوه، متحمل یک خســارت 15 درصدی« شده است. به 
گزارش ایسنا، سعید کوزه چی، بدون اشاره به مبلغ بلوکه 
شــده پول نفت ایران در کره جنوبی و مبلغــی که پس از 
آزادسازی این منابع به بانک های قطر انتقال یافت، افزود: 
»در زمان تبدیل این وجوه، خسارت 15 درصدی« به ایران 

وارد شده است.
سفیر ایران در ســئول عنوان کرد: »از منظر ایران این 
موضوع باید رسیدگی و به نحوی جبران شود، اما می توانیم 
با تقویت و گســترش همکاری ها و ظرفیت های موجود« 

میان ایران و کره جنوبی »این خسارت ها را جبران کنیم.« 
سفیر ایران افزود: روابط بین دو کشور که قدمت آن به بیش 
از هزار سال می رسد قبل از آغاز تحریم های دولت ترامپ، 
خوب و دوستانه بود. وی افزود: اگر چه به دلیل آنچه تحریم 
های دولت ترامپ علیه ایران خوانده می شــود مشکلات 
موقتی در مورد بلوکه شدن دارایی های ایران که ماحصل 
فروش نفت بود به وجود آمد، ولی اکنون این مشکلات رفع 
و بهبود یافته است. وی از مســاعدت دولت یون ساگ یال 
جهت آزادی دارایی های ایران، ماحصل فروش نفت که در 
کره جنوبی بلوکه شده بود - بلافاصله پس از انتصاب به این 

پست - قدردانی کرد. پیش از این رئیس کل بانک مرکزی 
ایران مبلغ بلوکه شده ایران در کره جنوبی را »نزدیک به 7 

میلیارد دلار« اعلام کرده بود.
محمدرضا فرزین گفتــه بود که این مبلــغ به صورت 
»وون«، واحد پول ملی کره جنوبی، به بانک های این کشور 
واریز شده بود اما هنگام تبدیل به دلار به دلیل کاهش ارزش 
برابری وون در مقابل دلار، نزدیک به »یک میلیارد دلار« از 
آن کاسته شده است. رئیس کل بانک مرکزی در مردادماه 
تصریح کرده بود که هزینه های تبدیل این پول ها توســط 

کشور ثالت پذیرفته شده است.

سفیر ایران در کره جنوبی خبر داد: 

خسارت یک میلیارد و 50 میلیون دلاری ایران در زمان تبدیل پول های بلوکه شده

گزارش
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گفت وگو

عملیات نوســازی )اورهال( کوره شماره 
2 واحد دولومیت سازی فولاد مبارکه با هدف 
بازرسی، ترمیم و تعویض پوشش نسوز کوره و 
همچنین اجرای پروژه های تعمیرات برقی و 
مکانیکی موردنیاز در بازه زمانی ابتدای مرداد 
تا نیمه اول مهرماه سال 1402 زودتر از برنامه 
زمان بندی شــده، با موفقیت و بدون هرگونه 

حادثه اجرا شد.
در پی انجام عملیات نوسازی )اورهال( کوره 
شماره 2 واحد دولومیت سازی فولاد مبارکه، 
جمعی از مدیران، رؤسا و کارشناسان این حوزه 
به تشریح دلایل و دستاوردهای این عملیات 

پرداختند که در ادامه مطب می خوانید:

اهمیت   عملیات   نوسازی
 به واسطه  پیچیدگی  تکنولوژی کوره ها   و 

تنوع  پوشش  نسوز
خشایار پاســیار، رئیس واحد آهک 
و دولومیت فــولاد مبارکــه: کارخانه 
دولومیت سازی شــرکت فولاد مبارکه از سال 
1385 تا کنون در زمینه تولید و تأمین دولومیت 
کلسینه موردنیاز شرکت فولاد مبارکه در حال 
فعالیت است. این کارخانه براساس تکنولوژی 
شرکت Maerz سوئیس و در قالب یک قرارداد 
BOT پانزده ساله با مشارکت شرکت فولادافزا 
سپاهان به عنوان پیمانکار طرح، احداث شد و 
به بهره برداری رسید و از سال 1400 نیز ادامه 
راهبری و بهره برداری از این واحد براســاس 
مناقصه برگزارشده به شرکت فولادافزا سپاهان 

واگذار شد.
ضمن قدردانی از مشارکت تمامی واحدهای 
همراه در این پروژه،  باید اذعان داشــته باشیم 
این نوسازی به واسطه پیچیدگی این کوره ها به 
دلیل نوع تکنولوژی و تنوع پوشش نسوز مورد 

استفاده از اهمیت خاصی برخوردار است.
ســازماندهی این برنامه اورهال با تشکیل 
یک تیم اجرایی متشــکل از همــکاران مرکز 
نسوز، کارشناســان و نیروهای فنی و اجرایی 
شرکت فولادافزا و واحدهای تعمیرات مرکزی 
و تعمیرات ناحیه، تحــت نظارت واحد آهک و 
دولومیت انجام و با برگزاری جلســات متعدد 
پیش از آغاز اورهال، تمهیدات لازم برای اجرای 
دقیق و مؤثر ایــن برنامه پیش بینی گردید که 
در نتیجه آن خوشــبختانه اورهال با موفقیت 
کامل و با فعالیت 24 ســاعته تیم های درگیر 
در قالب اکیپ های جداگانــه، زودتر از زمان 
برنامه ریزی شــده و بدون هیچ گونه حادثه ای 

اجرا گردید.

پیش بینی های   لازم 
در تأمین  آجرهای  نسوز  کوره

محمد فتحی، مدیرعامل شــرکت 
فولادافزا ســپاهان: تلاش هــای تمامی 
واحدهــای درگیــر و حمایت و پشــتیبانی 
مؤثر ناحیه آهن ســازی و به ویژه واحد آهک و 
دولومیت در  اجرای ایــن اورهال اقدامی مهم 

در جهت پایداری و استمرار تأمین دولومیت 
کلسینه موردنیاز ناحیه فولادسازی بوده است.

یکــی از عوامل موفقیــت ایــن اورهال 
پیش بینی های قبلی شرکت فولادافزا در تأمین 
آجرهای نسوز کوره های موجود است. با توجه 
به اینکه در حال حاضر امکان تولید برخی از این 
آجرها در داخل کشور وجود ندارد و تأمین آن ها 
از منابع خارجی نیز به دلیل شرایط تحریمی 
موجود با مشکلات و موانع فراوان روبه روست، 
این موجودی توانست نسوز موردنیاز اورهال را 

بدون هیچ گونه تأخیری تأمین کند.
علی رغم اینکه به واسطه اجرای این اورهال، 
نیمی از ظرفیت تولید کارخانه دولومیت از مدار 
خارج گردید، با کنترل توقفات کوره شــماره 
1 و بهره برداری بهینه از آن و همچنین تأمین 
به موقع کسری تولید از منابع بیرونی، به طور 
متوســط روزانه 1012 تن دولومیت کلسینه 
به مخازن ارســال گردید و هیچ گونه اختلالی 
در روند تأمین این محصــول و فعالیت واحد 
فولادســازی در دوره ثبت رکــورد تولید این 
ناحیه ایجاد نشد. امیدواریم با انجام این عملیات 
نوســازی شــرایط لازم برای تأمین بی وقفه 
دولومیت کلســینه موردنیاز شــرکت فولاد 

مبارکه در آینده فراهم شده باشد.

هم افزایی   تجارب   فنی  فولاد افزا   و
 دانش و  تجربیات  متخصصان  مرکز  نسوز 

فولاد   مبارکه
بهروز نصری، مدیر تولید شــرکت 
فولاد افزا سپاهان: بــه واسطه بهره برداری 
اصولی از کوره های موجود، عمر مفید پوشش 
نســوز افزایش یافته و مدت کارکرد آن بیش 
از مدت پیش بینی شده ســازنده بوده است. 
تعویض آجرهای طاق کوره برای اولین بار و بعد 

از 17 سال، دستاوردی مهم از نقطه نظر فنی و 
بهره برداری است.

یکــی از دلایل تســریع اجــرای اورهال، 
برنامه ریزی هــای صورت گرفتــه و فعالیت 
هماهنگ  تیم های کاری با رعایت دقیق مقررات 
و دســتورالعمل های ایمنی بود. تجارب فنی 
موجود در شــرکت فولادافزا در کنار دانش و 
تجربیات ارزشمند متخصصان مرکز نسوز فولاد 
مبارکه و همچنین ارتباط مستمر با بخش های 
فنی شرکت ســازنده کوره ها از عوامل اجرای 

کیفی این برنامه اورهال بوده است.

اورهال،   فرصتی   مناسب
 برای  بهینه سازی   و تعمیرات کوره   و 

بخش های  جانبی
امیرپارســا جعفری، مدیر نگهداری 
و تعمیرات فولادافزا: اجــرای این اورهال 
فرصتی مناسب برای بهینه سازی و تعمیرات 
تجهیزات برقی و مکانیکی کوره و بخش های 
جانبی آن بود. تلاش و پیگیــری قابل تقدیر 
همکاران بخش های برق و مکانیک فولادافزا و 
همچنین مشارکت مؤثر عوامل فنی واحد آهک، 
تعمیرات مرکزی و تعمیرات ناحیه، جوشکاری 
و ترمیم لنس ها، تعویض ورق های H2، تعویض 
ورق های میز تخلیه کوره، تعمیرات ریل اسکیپ، 
تعمیرات دمنده ها، سرویس ایستگاه گاز کوره و 
تابلوهای برق و سیستم PLC که دسترسی 
به آن تنهــا در هنگام اورهــال امکان پذیر بود 
از مهم تریــن فعالیت های فنــی و تعمیراتی 

صورت گرفته در این اورهال به شمار می روند.
این فعالیت در قالب بالغ بر 6 هزار نفرساعت 
فعالیت مســتقیم نیروهای فنــی فولادافزا و 
نزدیک به 4 هزار نفرساعت فعالیت سایر عوامل 
فنی همکار از جمله کارشناسان و تکنسین های 

تعمیرات مرکزی و تعمیرات آهن سازی انجام 
شد. امیدواریم با توجه به نظارت دقیق بر انجام 
کیفی فعالیت هــای تعمیراتی، عملکرد کوره 
برای مدت زمان قابل توجهی به صورت بهینه و 

بدون نیاز به توقفات عمده تداوم یابد.

صرف   بیش   از   ۲۵ هزار نفر  ساعت
 در عملیات   تعمیرات

محسن زمانی، رییس تعمیرات نسوز 
سایر نواحی: تعمیرات ســاختار نسوز کوره 
دو واحد دولومیت پس از گذشت 7 سال تولید 
مستمر متوقف و از 11 مرداد تا 2 مهرماه سال 
جاری با صرف بیش از 25 هزار نفرســاعت و 
300 تن مواد نسوز عایق و دنس برای اولین بار 

با محوریت مرکز تعمیرات نسوز و اجرای نسوز 
سایر نواحی و شرکت پیمانکار توحید صنعت 
اسپادان با توجه به شرایط محیطی و نبود فضای 
کافی و تداخل کاری تیم های مختلف اجرایی در 
کمترین زمان به صورت کاملاً ایمن و با کیفیت 

بالا انجام شد.

اهم فعالیت های انجام شــده در این شات 
دان عبارت اند از: 1-تخریب و بازسازی ساختار 
نسوز شفت 1 و 2 )از بالای کوره اطراف لنس ها 
تا روی طاق های ستون شفت 1 و 2(؛ 2-تخلیه 
و انتقال کلیه ضایعات نســوز کوره به ســایت 
تفکیک ضایعات؛ 3-قالب بندی و جرم ریزی 
روی آجرهای طاق؛ 4-آجرچینی آجر عایق در 
دو لایه و نصب سوپربورد دیواره دالانی شفت ها؛ 
5-قالب بندی و جرم ریزی لایه های اول، دوم 
و سوم اطراف لوله های پوکینگ ها؛ 6-گانینگ 
سقف شفت ها؛ 7-آجرچینی مابین لنس های 
شفت ها؛ 8-نصب بلانکت و کاوول شیب بالای 

کوره در شفت ها.

طراحی   و  تولید   مواد   نسوز   وارداتی
 در  دست   اقدام

رضا جهانشــاهی، رئیس گروه فنی 
نسوز: مرکز تعمیرات نســوز فــولاد مبارکه 
وظیفه تأمین و اجرای نســوز در کلیه نواحی 
فولاد مبارکه را بر عهــده دارد. بخش عمده ای 
از متریال مصرفی در این کوره با استفاده از مواد 
نسوز داخلی و بومی سازی شده انجام شد. گفتنی 
است آن قسمت از مواد نسوز که از منابع خارجی 
در این کوره مصرف شده است در حال حاضر 
توسط سازندگان داخلی طراحی و در حال تولید 
است که ان شاءالله در تعمیرات بعدی )کوره یک( 
صددرصد از نسوزهای داخلی استفاده خواهد 
شد. با توجه به حساسیت بالای نسوزکاری در 
کوره های شافت Maerz تعمیرات نسوز در 
سایه استفاده از توان و ظرفیت نسوزکاران ماهر، 
نظارت، کنترل و بازرسی دقیق اجرایی و کنترل 

کیفیت مواد نسوز مصرفی انجام شده است.
در پایان از زحمات کلیه همکاران در واحد 
تولید و تعمیرات آهــک و دولومیت، مدیریت 
ناحیه آهن سازی، شــرکت فولادافزا به عنوان 
پیمانکار تولید در ناحیه آهن سازی، همکاران 

مرکز تعمیرات نســوز، نظارت و اجرای نسوز 
شــرکت توحید صنعت اســپادان، تعمیرات 
مرکزی، ایمنی و فنی مرکز و واحدها، خرید مواد 
مصرفی، خدمات عمومی و حفاظت فیزیکی و 
سایر عزیزانی که در این راستا مساعدت نمودند، 

قدردانی می نماییم.

با دانش و تجربیات ارزشمند متخصصان داخلی انجام شد؛

نوسازی کوره شماره 2 واحد دولومیت سازی فولاد مبارکه
معاون تکنولوژی شرکت فولاد مبارکه مطرح کرد:

توسعه دانش و تکنولوژی، هدف 
اصلی سومین کنفرانس فولادسازی

معــاون تکنولوژی شــرکت فــولاد مبارکه 
گفت: برگزاری ســومین کنفرانس فولادسازی و 
ریخته گری مداوم شرکت فولاد هرمزگان قطعا به 
توسعه دانش و تکنولوژی تولید فولاد کشور کمک 
خواهد کرد و شرکت  های حاضر در این کنفرانس با 
توجه به موضوعات مطرح شده، می توانند یک گام 

رو به جلو برای پیشبرد اهداف خود بردارند.
محمد ناظمی هرندی در گفت وگو با خبرنگار 
روابط عمومــی در حاشــیه ســمپوزیوم فولاد 
کیش، بیان کرد: ســومین کنفرانس فولادسازی 
و ریخته گری مداوم که توســط شــرکت فولاد 
هرمزگان برگزار می شود، تناسب خوبی با مجموعه 
برگزارکننده دارد؛ چرا که فولاد هرمزگان سومین 
تولیدکننده محصولات فــولادی تخت به روش 
ریخته گری مداوم در کشور به شمار می رود. از این 
رو توجه مجموعه های تولیدی و عملیاتی به توسعه 
دانش، مقدمه توسعه تکنولوژی در آن مجموعه ها 
خواهد بود و به طور حتم از محل توسعه تکنولوژی، 
بهبود عملیات و فعالیت رقابتی حاصل خواهد شد.

وی افزود: مدیران و کارشناسان شرکت فولاد 
مبارکه از برگزاری این رویداد مشابه دو دوره قبل 
حمایت خواهند کرد. همچنین انتظار داریم همه 
فعالان و صاحب نظران حوزه مربوط به موضوعات 
تعریف شده در فراخوان مقالات سومین کنفرانس 
فولادسازی و ریخته گری مداوم، مشارکت کنند 
و در برگزاری این کنفرانس شــاهد ارائه ایده ها و 

تجربیات موفق باشیم.
معاون تکنولوژی شرکت فولاد مبارکه با بیان 
اینکه امیدوار هستیم خروجی برگزاری سومین 
کنفرانس فولادسازی به توسعه عملیات و پیشبرد 
اهداف کلان کمک کند، خاطرنشان کرد: انتظار 
داریم با برگزاری این کنفرانس، شرکت های حاضر 
در آن ازجمله فولاد هرمزگان، یــک گام موثر به 
سمت بهره وری بالاتر و رقابتی تر شدن در صنعت، 

حرکت کنند.

ناظمی با اشاره به مزیت های فولاد هرمزگان، 
تصریح کرد: صنعت فولاد کشــور طی چهار دهه 
گذشته به خوبی رشــد کرد و تولید فولاد از یک 
میلیون تن در ابتدای انقلاب به بیش از 30 میلیون 
تن در سال های اخیر رسیده و هم اکنون ظرفیت 

بیش از 46 میلیون تنی در کشور وجود دارد. 
معاون تکنولوژی شــرکت فولاد مبارکه ادامه 
داد: بخشــی از این ظرفیت بــه تولید محصولات 
تخت فولادی اختصاص دارد کــه ازجمله آن ها 
فولاد هرمزگان بوده و این شــرکت بازیگر اصلی 
این حوزه به شــمار می رود. این شرکت به لحاظ 
جغرافیایی در کنار آب های آزاد و بین المللی قرار 
گرفته اســت. از این رو برنامه مــا تنها معطوف به 
بازار داخلی نبوده و بخشی از محصولات به منظور 
صادرات و عرضه در بازار بین المللی تولید شده اند. 
حضور فولاد هرمزگان در منطقه ویژه خلیج فارس 
و کنار آب های آزاد، یک مزیت قابل توجه برای این 

شرکت به وجود آورده است.
وی ادامه داد: گروه فولاد مبارکه اغلب طرح های 
توســعه ای خود را در حوزه افزایش ظرفیت های 
کمی به ســمت مناطق ســاحلی ازجمله فولاد 
هرمزگان تعریف کرده اســت. بــه همین دلیل 
طرح های توسعه ای که در فولاد هرمزگان تعریف 
شده، برای گروه فولاد مبارکه اهمیت بسیار بالایی 

دارد.
معاون تکنولوژی شرکت فولاد مبارکه در ادامه 
تاکید کــرد: برنامه های کلی برای توســعه فولاد 
هرمــزگان دیده ایم؛ به طوری که هــم در زمینه 
فولادسازی شــاهد افزایش ظرفیت خواهیم بود 
و قرار است ظرفیت تولید فولاد هرمزگان به 3.2 
میلیون تن و با روش های مختلف حتی بیشــتر از 

آن، برسد.
او در پایان گفت: در عین حال، خوشبختانه سبد 
محصولات شرکت فولاد مبارکه به خوبی توسعه 
خواهد یافت و محصولات جدید فولاد هرمزگان با 
احداث خط نورد گرم تولید خواهد شد. حتی تامین 
مواد اولیه و ورود فولاد هرمزگان به حوزه معادن را 

در برنامه ها دیده ایم.

مدیرعامل شــرکت فولاد هرمزگان گفت: حرکت در مســیر دانش بنیان و 
بومی سازی تکنولوژی در فولاد هرمزگان سرعت یافته و با ارتباط نزدیک با بیش 
از 40 شرکت و مجموعه دانش بنیان و برگزاری کنفرانس های تخصصی، فولاد 

هرمزگان در صنعت فولاد پیشتاز است.
عطاالله معروفخانی، مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان در حاشیه سمپوزیوم 
فولاد کیش در گفت وگــو با خبرنگار روابط عمومی با اشــاره به رویکرد حمایت 
از طرح ها و شــرکت های دانش بنیان گفت: فولاد هرمــزگان به صورت ویژه به 
دانش بنیان ها توجه دارد. این شرکت در حوزه فولاد سبز و ارتباط با شرکت های 
دانش بنیان، پیشــتاز بوده و با 46 شــرکت، مرکز دانشــگاهی و مجموعه های 
دانش بنیان تفاهم نامه و قرارداد همکاری به امضا رســانده و به صورت مســتمر 
همکاری می کند. همچنین با دانشــگاه های تراز اول کشــور و استان هرمزگان 

همکاری های مؤثری دارد.

حمایت   از   10   طرح   برتر  خلاق  و  نوآور   استان  را 
در دستور کار قرار  داده ایم

وی افزود: چشم انداز فولاد هرمزگان در رسیدن به رتبه های بالای تولید فولاد 
در کشور و نیز افزایش رقابت پذیری در بازارهای داخلی و جهانی، ضرورت حرکت به 
سمت فعالیت های تکنولوژیک محور و دانش بنیان را در سال های اخیر صدچندان 
کرده است. ازاین رو، اعتقاد ما بر این است که باید در صنعت فولاد نوآوری و ابتکار 
داشته باشیم. آغوش فولاد هرمزگان همواره پذیرای نخبگان، مراکز دانشگاهی 
و دانش بنیان بوده و در این خصوص، حمایت از 10 طرح برتر خلاق و نوآور استان 

هرمزگان را در دستور کار قرار داده ایم.

معروفخانی با اشاره به پیشــرفت صنعت فولاد کشور طی چند دهه گذشته، 
عنوان کرد: صنعت فولاد کشور طی چند سال اخیر نوآوری های قابل توجهی داشته 
و دیگر مصرف کننده تکنولوژی های وارداتی نیست و به طور ویژه، برخی محصولات 
حساس دانش بنیان وارداتی، تنها با تکیه بر توان داخلی کاملًا بومی سازی شده اند. 
این یعنی در حوزه فولادسازی، صنایع کشور ما عملکرد خیره کننده ای داشتند و 
به همین دلیل کشور ما به رتبه دهم برترین تولیدکنندگان فولاد دنیا رسیده است. 
این عملکرد در حوزه تکنولوژی نیز چشمگیر بوده؛ اما باید به نوآوری ها و ابتکارات 

در حوزه تکنولوژی سرعت ببخشیم و در دنیا حرفی برای گفتن داشته باشیم.
مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان تأکید کرد: امروزه اغلب فناوری ها به سمت 
صنعت سبز سوق یافته و یکی از اهداف فولاد هرمزگان نیز همین موضوع بوده و با 

روش های گوناگون مشوق نخبگان صنعت و دانشگاه بوده ایم. در این خصوص، با 
برگزاری همایش ها و کنفرانس های علمی، می توانیم گام های سریع تری در راه 
رسیدن به هدف یادشده برداریم. این رویکرد موجب ثبت 44 رکورد تولیدی در 

فولاد هرمزگان مانند رکوردهای روزانه، ماهانه و سالانه شده است.

استقبال   بسیار خوب  نخبگان   و صنعتگران
 از سومین کنفرانس  فولادسازی  فولاد  هرمزگان

معروفخانی با بیان اینکه برگزاری همایش هــای تخصصی، به ویژه در حوزه 
تکنولوژی و فولاد سبز، می تواند صنعت فولاد را یک گام بلند به جلو ببرد، تأکید 
کرد: فولاد هرمزگان نخستین شرکت فولادی در ایران است که کنفرانس علمی 
فولادسازی و ریخته گری مداوم را به صورت تخصصی برگزار کرده است. در سال 
جاری نیز اوایل بهمن ماه سومین کنفرانس بین المللی فولادسازی و ریخته گری 
مداوم را در استان هرمزگان برگزار خواهیم کرد. گفتنی است طی دو دوره برگزاری 
کنفرانس فولادسازی، شــاهد استقبال بســیار خوبی از این کنفرانس در میان 

نخبگان، دانشگاهیان و صنعتگران کشور بودیم.
مدیرعامل فولاد هرمزگان در خصوص دســتاوردهای این شرکت از دو دوره 
برگزاری کنفرانس فولادسازی، گفت: برگزاری این دو کنفرانس نه تنها برای فولاد 
هرمزگان، بلکه برای کل صنعت فولاد کشور دستاوردهای خوبی به همراه داشت؛ 
زیرا این کنفرانس به صورت کاملًا علمی برگزار می شود و تمام مقالات به صورت 
دقیق با هیئت علمی مورد بررسی قرار می گیرد و در صورت دارا بودن صلاحیت، 
برای ارائه به کنفرانس معرفی می گردد. بنابراین تنها مقالاتی پذیرش می شوند که 

هم از نظر علمی و هم عملی قابلیت اجرایی داشته باشند.
وی با بیان اینکه برخی از مباحث مطرح شــده در کنفرانس های قبلی از ایده 
به عمل تبدیل شدند، خاطرنشان کرد: بسیاری از رکوردهای ثبت شده در فولاد 
هرمزگان طی یکی دو ســال اخیر به دلیل اســتفاده از نوآوری ها و ابتکارات بود. 
همچنین برخی از طرح های ارائه شده توسط نخبگان صنعت بومی سازی شد. در 

همین حال طرح هایی را نیز مهندسی معکوس کردیم. 

معروفخانی مطرح کرد:

فولاد هرمزگان؛ پیشتاز ارتباط با شرکت های دانش بنیان

گفت وگو
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گزارش

در آییــن تکریم و معارفــه فرمانده حوزه 
مقاومت بسیج شهید موحدیان فولاد مبارکه 
اصفهان که با حضور مدیرعامل فولاد مبارکه، 
مسئول بســیج کارگری اســتان اصفهان، 
فرمانده ناحیه مقاومت بســیج شهرســتان 
مبارکه، مســئول دفتر هماهنگی تبلیغات 
اســامی فولاد مبارکه و جمعی از معاونان و 
مدیران این شرکت برگزار شــد، از زحمات 
سرهنگ پاســدار محمد رضا کریمی تجلیل 
و سرگرد پاسدار عباســعلی مالکی به عنوان 
فرمانده جدید حوزه مقاومت بســیج شهید 

موحدیان فولاد مبارکه معرفی شد.
در این جلســه، مدیرعامل فولاد مبارکه 
گفت: بسیج یک سازمان و بسیجی یک عنوان 
نیست، بلکه به نظر می رسد بسیج و بسیجی 
نماد یک تفکر هستند؛ تفکری که هرجا ورود 

کرده تحول ایجاد کرده است.
طیب نیــا در اهمیت تشــکل بســیج و 
اقدامات آن افزود: قبــل و بعد از انقاب هرجا 
با مشکل مواجه شده ایم تفکر بسیج و بسیجی 
کارگشا بوده و توانسته در مقاطع مختلف ما 
را از بن بست خارج کند. درواقع امام خمینی 
)ره( از این تفکر که ریشــه در تفکر شیعی و 
اسامی دارد به خوبی بهره برداری کردند. این 
رویکرد امام )ره( را می توان در تشکیل جهاد 
سازندگی، تأسیس کمیته امداد امام خمینی 
)ره(، بسیج ۲۰ میلیونی و حضور بسیجیان در 
جبهه های جنگ و حتی نهضت سوادآموزی 
مشاهده کرد. این ها حرکت هایی بوده است 
که با تفکر بسیجی شــکل  گرفته و منشأ اثر 
بوده اســت. این تفکر امروز در کشورمان در 
قالب گروه های جهادی در بسیاری از کشورها 

نظیر عراق، لبنان و یمن بروز و ظهور پیدا کرده 
اســت. امروز حتی با همین تفکر است که در 
منطقه غزه گروه جهــادی حماس در مقابل 
دشمنِ تا بن دندان مسلح صهیونیسم در حال 

مقاومت است.

بسیجی کار را  خالصانه و توأم  با 
عبودیت  و  بندگی  خدا   انجام  می دهد

وی گفت: نمادهای تفکر بسیج را می توان 
در چند جنبه تشریح کرد. اول این که بسیجی 
احســاس تکلیف می کند و مسئولیت پذیر 
است و بدون هیچ گونه چشم داشتی در کارها 
مشارکت دارد. دومین ویژگی تفکر بسیجی 
ولایت پذیری و تبعیت از رهبری است. چشم و 
گوش بسیجی به دست و زبان رهبری است و از 
هرگونه تک روی پرهیز می کند. نماد دیگر این 
تفکر داشتن برونداد بیش از وظیفه است. او کار 
را خالصانه و برای رضای خدا توأم با عبودیت و 
بندگی انجام می دهد؛ همچنان که در سوره ۶۵ 
انفال خداوند می فرمایند هرکدام از مؤمنان 

واقعی معادل ۲۰ نفر هستند.

امروز  در صنعت   به  حاکم شدن 
تفکر بسیجی  به  شدت   نیازمندیم

طیب نیا با تأکید بر این که همه این کرامات 
به واسطه همین تفکر شیعی و اسامی است 
که امــروزه از آن به عنوان تفکر بســیجی یاد 
می شــود، گفت: اگر این منویــات و کرامات 
در وجود همه ما حاکم شــد نتایج ۱۰ برابری 
حاصل می شود. به خاطر داشته باشیم ما امروز 
در صنعــت به معنای واقعی به حاکم شــدن 
این تفکر به شــدت نیازمندیم. امروز چالش 

اصلی نظام مسائل اقتصادی است و به همین 
دلیل نیازمند اجرایی شدن همین تفکرات در 

صنعت هستیم.

ایمان، صبر،  مقاومت و  اعتقادات  قوی 
بسیجیان  را متمایز  می کند

وی بــا تأکید بر اینکه احیــای ایام الله ها و 
مناسبت های ارزشــمند در جای خود بسیار 
ضروری اســت گفت: وظیفه اصلی بســیج 
به عنوان علمدار در این حوزه این اســت که 
فرهنگ کار و تولید را به گونه ای اجرا کرند که 
بسیجی ۱۰ برابر افراد عادی اثربخشی داشته 
باشــد. معتقدیم مدیران و کارکنان باایمان 
بسیجی می توانند هریک به تنهایی تا ۱۰ برابر 
سایر افراد در سازمان بازدهی داشته باشند و 
منشأ اثر باشند. در تأیید نقطه قوت بسیجیان 
همین بس که امام در جایی فرمودند بهشتی 
یک ملت بود و در جایی دیگر از حاج قاســم 

سلیمانی به عنوان یک لشکر یاد شده است.
مدیرعامل فولاد مبارکه گفت: چیزی که 
تفکر بسیجی را ارزشــمند و متمایز می کند، 
ایمان، صبر، مقاومت، پشتکار و اعتقادات قوی 
این افراد است که باعث می شود چندین برابر 

سایر افراد بازدهی باشند.

کارکنان با رویکرد و تفکر بسیجی 
تلاش مضاعف دارند

وی با تأکیــد بر اهمیــت ترویج فرهنگ 
کار بســیجی و مجاهدگونه در شرکت گفت: 
کارکنان با رویکرد و تفکر بســیجی همواره 
در راســتای اهداف شــرکت تاش مضاعف 
دارند؛ دســتاوردهای غرورآفرین شرکت را 

به ســمع و نظر مردم در جامعه می رسانند و 
اجازه نمی دهند دشــمن با تضعیف روحیه 
 و تزریــق ناامیــدی در جامعــه به کشــور 

ضربه بزند.
وی در بخش پایانی ســخنان خود ضمن 
قدردانی از زحمات سرهنگ کریمی فرمانده 
سابق حوزه مقاومت بسیج شهید موحدیان 
فولاد مبارکــه گفت: طی یکی دو ســالی که 
در خدمــت این برادر بزرگــوار بودیم به واقع 
امور مربوط به این حوزه به خوبی انجام  شــد 
و با حضور و زحمــات این عزیز اتفاقات خوبی 
در شــرکت رقم خورد و امیدواریم در ســایر 
مسئولیت های محوله همچنان با موفقیت و 
ســامتی کامل بتوانند به وظایف خود اقدام 
کنند. درعین حال برای سرگرد  پاسدار مالکی 
فرمانده جدید این حوزه نیز آرزوی موفقیت و 
توفیق داریم و امیدواریم با حضوری پرنشاط 
و پرانرژی و انجــام کارهای گروهی که هموار 
مورد تأکید بوده است، موجبات انسجام هرچه 
بیشتر نیروهای ارزشی و بسیجی فولاد مبارکه 

را فراهم آورند.

در فولاد مبارکه مدیرعاملی
 با تفکر بسیجی مشغول فعالیت است

بنابر این گــزارش، در ادامه این جلســه، 
سرهنگ بهرامی فرمانده ناحیه مقاومت بسیج 
شهرستان مبارکه نیز ضمن گرامیداشت یاد 
و خاطره شــهدای دفاع مقدس، مدافع حرم 
و امنیت و شــهدای غزه تصریح کرد: موضوع 
امروز عدم سازش با استکبار و مقاومت است. 
از زمان اباغ اســام به حضرت محمد )ص( 
مخالفت های یهود شروع شد و هرچه اسام 

گســترش یافت، این مخالفت ها نیز شدیدتر 
شد. البته در منطقه شــرق چون یهود وجود 
نداشت، اســام به خوبی گسترش می یافت؛ 
اما در منطقه غرب یهودیان با گسترش جنگ 
و خونریزی از ترویج اســام ممانعت به عمل 

می آوردند.
وی با تأکید بر اینکه هدف اصلی اسرائیل 
غزه و فلسطین نیســت، بلکه نابودی اسام 
است، گفت: امروز گفتمان اسام در غرب در 
حال گسترش است و تحمل این رویداد برای 
استکبار بسیار سخت است. آنجا که قرآن ها را 
آتش می زنند اتفاقاً به زودی اسام گسترش 
بیشتری خواهد یافت و همه این توفیقات به 
دلیل انقاب اسامی ایران است؛ انقابی که 
نه تنها مسیر کشور ما، بلکه کل جهان اسام 
را تغییر داد و به تمام جهانیان درس مقاومت و 
استکبارستیزی داد. امروز شاهد این هستیم 
که شوکت نیروی نظامی و اطاعاتی اسرائیل 
به کلی شکسته شــده و این به برکت صدور 

انقاب اسامی به جهان است.
ســرهنگ بهرامی در بخــش دیگری از 
سخنان خود گفت: امروز تنها راهی که دشمن 
می تواند از طریق آن به کشور ما ضربه بزند ورود 
به قلب جوانان ماســت که بایــد از این حیث 
دقت داشته باشیم و هوشیار باشیم که اجازه 
ندهیم دشمن برنامه های خود را در این زمینه 

اجرایی نماید.
وی خاطرنشان کرد: هیچ مشکلی نیست 
که نتوان آن را با ظرفیت های بسیج حل کنیم. 
اگر موفقیتی در جای جای کشــور عزیزمان 
می بینیم بــه خاطر تفکر و روحیــه و انگیزه 

بسیجی است.

دشمنان  به خوبی از توانمندی ها  و 
ظرفیت های  فولاد مبارکه  باخبرند

فرمانده ناحیه مقاومت بسیج شهرستان 
مبارکه اظهار داشــت: امروز خوشبختانه در 
فولاد مبارکه مدیرعاملی با تفکر بسیجی در 
کنار سایر همکاران خود با همین تفکر مشغول 
فعالیت هســتند و برای کشور افتخارآفرینی 
می کنند. اینکه دشمن فولاد مبارکه را تحریم 
می کند و یا موردحمله سایبری قرار می دهد 
نشان دهنده این اســت که آن ها به خوبی از 
توانمندی هــا و ظرفیت های فــولاد مبارکه 

آگاه هستند.

خوشبختانه   امروز  تفکر   بسیجی در 
فولاد مبارکه ترویج   و نهادینه   شده   است

وی عنوان کرد: خوشــبختانه امروز تفکر 
بسیجی در فولاد مبارکه ترویج یافته و نهادینه  
شده است؛ ازاین رو در این فرصت از زحمات 
مدیرعامل و کارکنان بسیجی فولاد مبارکه و 
پیمانکارانی که با نگاه و تفکر بسیجی در این 

شرکت فعالیت دارند، قدردانی می کنیم.
گفتنی است در پایان این جلسه با اهدای 
لوح تقدیر از زحمات سرهنگ کریمی فرمانده 
سابق حوزه مقاومت بسیج شهید موحدیان 
فولاد مبارکه و همچنین از زحمات سرهنگ 
بهرامی فرمانده ناحیه مقاومت شهرســتان 

مبارکه  با اهدای لوح تقدیر قدردانی شد.

طیب نیا در آیین تکریم و معارفه فرمانده حوزه مقاومت بسیج شهید موحدیان فولاد مبارکه:

امروز در صنعت به حاکم شدن تفکر بسیجی نیازمندیم
فولاد هرمزگان 

میزبان هشتمین همایش سفیران تعالی 
گروه فولاد مبارکه 

هشتمین همایش ســفیران تعالی گروه فولاد 
مبارکه بــه میزبانی فــولاد هرمزگان بــا موضوع 
مدیریت ریســک در شــهر بندرعباس برگزار شد. 
مدیر مهندسی صنایع شرکت فولاد هرمزگان نیز با 
اشاره به پیاده سازی مفاهیم تعالی سازمانی در فولاد 
هرمزگان، بیان کرد: همواره در همایش های سفیران 
تعالی، از آموزش ها و تجارب برتر ســایر شرکت ها 

استفاده کرده ایم.
به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد هرمزگان، 
هشتمین همایش سفیران تعالی شرکت های گروه 
فولاد مبارکه به میزبانی شرکت فولاد هرمزگان و با 
محوریت مدیریت مهندسی صنایع در روزهای دهم و 
یازدهم آبان ماه در شهر بندرعباس برگزار شد. در این 
همایش مدیران، رؤسا و کارشناسان تعالی سازمانی 

شرکت های گروه فولاد مبارکه حضور داشتند.
مسئولیت سنگین سفیران تعالی

علیرضا کاظمــی، معاون تکنولوژی و توســعه 
شــرکت فولاد هرمزگان، در ایــن همایش گفت: 
ســفیر تعالی بودن، بار معنایی والا و مســئولیت 
سنگینی با خود به همراه دارد. سفیر تعالی مفاهیم 
تعریف شــده ذیل تعالی را با یادگیری، به سازمان 
منتقل می کند و انتشار می دهد. همچنین زمانی که 
چنین همایش هایی با حضور سفیران تعالی برگزار 
می شــود، هدف اصلی اشــتراک گذاری تجارب، 

یادگیری و انتقال آن است.
وی افزود: در دنیای امروز ممکن است تنها انتقال 
تجارب کمک کننده نباشــد؛ ازاین رو باید از مسیر 
گذشــته درس گرفت و با نگاهی به گذشته، چرخه 
PDCA  را دنبال کرد. ســپس مفاهیم نوآوری یا 
روندهای روز دنیا را به آن افزود و تاش کرد مسیری 
را که قباً شــرکت های معتبر دنیا همچون فولاد 
مبارکه طی کردند، به عنوان الگو در سازمان به طور 
مرتب پیاده  ساخت. حتی اگر در این درس آموخته ها 
به این نتیجه رسیدیم که مسیری اشتباه بوده، باید 

بافاصله آن را اصاح کنیم و بهبود دهیم.

کاظمی در ادامه خاطرنشــان کرد: امیدواریم با 
برگزاری دوره های سفیران تعالی، معنای تعالی در 
شــرکت های گروه فولاد مبارکه دنبال شود و همه 
شرکت های زیرمجموعه، به ویژه فولاد هرمزگان، 
بهتر از گذشته این مفهوم را پیاده سازی کنند و باعث 
سربلندی گروه فولاد مبارکه در ایران و جهان شوند.

اشتراک گذاری دانش و تجارب
 سفیران تعالی

مرضیه حمیدی، مدیر مهندسی صنایع شرکت 
فولاد هرمزگان نیز با اشــاره به پیاده سازی مفاهیم 
تعالی سازمانی در فولاد هرمزگان، بیان کرد: همواره 
در همایش های سفیران تعالی، از آموزش ها و تجارب 

برتر سایر شرکت ها استفاده کرده ایم.
وی در این باره افزود: همایش های سفیران تعالی 
گروه فولاد مبارکه با هدف توانمندسازی نمایندگان 
تعالی شرکت های گروه در راســتای پیاده سازی و 
اجرای کلیه سیســتم های مرتبط با تعالی و ایجاد 
فضایی جهت هم اندیشــی و تبادل اندیشــه های 
اعضای شــرکت های گروه از اسفند ۱۴۰۱ تاکنون 

برگزار شده است.
حمیدی ضمن قدردانی از زحمات و تاش های 
همکاران در مدیریت های امور شــرکت ها و تعالی 
سازمانی شرکت فولاد مبارکه، اظهار امیدواری کرد 
این برنامه ها تداوم داشته باشد و بتوانیم به اهداف در 
نظر گرفته شده برای تشکیل انجمن سفیران تعالی 

گروه دست یابیم. 
وی در ادامه افزود: همچنیــن در ادامه تورهای 
تعالی را در شــرکت های گروه فولاد مبارکه برگزار 
کنیم و شــرکت ها، تجارب برتر و دانش خود را در 
تورهای تعالی به اشــتراک بگذارند. عاوه بر این، 
بتوانیم در برنامه های آتی، تورهای تعالی را در سطح 
کشــور از طریق مرکز تعالی سازمانی برگزار کنیم؛ 
تورهایی که به هم افزایی، اشــتراک گذاری دانش و 

رشد و تعالی صنعت فولاد ایران منجر شده است.
گفتنی اســت در این همایــش دوروزه، عاوه 
بر آموزش مفاهیم و اســتاندارد مدیریت ریسک، 
توسط نمایندگان فولاد مبارکه در این حوزه دانش 
و تجربیات در خصوص پیاده سازی مدیریت ریسک 
در این شرکت با سفیران تعالی شرکت های گروه به 

اشتراک گذاشته شد.

معاون فروش و بازاریابی فولاد مبارکه در بازدید از خطوط تولید خودروسازی 
سایپا گفت: راهبرد تولید محصولات جدید در فولاد مبارکه فرصتی برای ارتقای 

کیفیت خودروسازان است.
در ادامه سلسله نشست های مشترک معاونت فروش شرکت فولاد مبارکه با 
مشتریان استراتژیک این شرکت، رضا حیدری معاون فروش شرکت فولاد مبارکه 
به همراه روز دوشنبه هشتم آبان ماه ســال جاری از خطوط تولید شرکت سایپا 
بازدید و در جلسه مشترک با معاونین برنامه ریزی و بازرگانی این شرکت تصریح 
کرد: رویکرد تولید محصولات جدید در فولاد مبارکه فرصت مغتنمی برای ارتقای 

کیفیت محصولات خودروسازان داخلی است.
وی گفت: خودروسازان داخلی کشور می توانند با استفاده از این ظرفیت جدید 
ایجاد شــده در فولاد مبارکه نیازهای بروز خود را در تماس با کارشناسان حوزه 

معاونت فروش و بازاریابی فولاد مبارکه ارائه و اطاع رسانی کنند.

تأمین نیازهای خودروسازان داخلی بر اساس استانداردهای جهانی
حیدری با تأکید بر این که در صنعت خودروسازی طیف گسترده ای از ورق های 
فولادی با ابعاد، گرید، کیفیت سطح و رواداری متنوع مورداستفاده قرار می گیرد، 
خاطرنشان کرد: شــرکت فولاد مبارکه با بهره گیری از توان و قابلیت ایجاد شده 
در گروه خود توانسته است، مطابق استانداردهای معتبر جهانی نظیر استاندارد 
اتحادیه اروپا )EN(، پژو ســیتروئن فرانســه )PSA(، و JIS  ژاپن و بر اســاس 
درخواست، بخش اعظمی از نیاز خودروســازان داخلی، این محصولات را تولید 

و تأمین نماید.
معاون فروش و بازاریابی فولاد مبارکه از تولید و تحویل بیش از یک میلیون تن از 
انواع محصولات گرم، سرد و گالوانیزه موردنیاز صنعت خودروسازی کشور توسط 

فولاد مبارکه در سال گذشــته خبر داد و تصریح کرد: نیمی از محصولات عرضه 
شده محصولات ویژه و خاص فولادی و بیش از ٧۰ هزار تن از محصولات ویژه، از 
انواع ورق های مخصوص سطوح نمایان خودرو )MB( بوده است که فولادسازان 

معدودی در دنیا قابلیت تولید آن را دارا هستند.
نقش حیاتی محصولات فولاد مبارکه در تولید بیش از ۱.۲ میلیون خودرو

وی در همین زمینه تصریح کرد: تحویل این میزان ورق فولادی نقش حیاتی 
در تولید بیش از یک میلیون و ۲۰۰ هزار خودرو در سال گذشته داشته و صنعت 
خودروسازی توانســته ضمن فعال کردن ظرفیت های خالی توسعه های کمی و 

کیفی خود را نیز استمرار بخشد.

برنامه ریزی فولاد مبارکه برای تولید و تأمین ورق موردنیاز 
تولید 3 میلیون خودروی داخلی

بنا بر اظهارات معاون فروش و بازاریابی فولاد مبارکه از سوی دیگر گروه فولاد 
مبارکه باتوجه به سند چشم انداز توسعه صنعت خودروی کشور و هدف گذاری 
تولید بیش از ٣ میلیون خودرو، باهدف تأمین حداکثری ورق فولادی موردنیاز و 
قطع وابستگی صنعت خودرو به واردات، برنامه ریزی منسجمی را در دستور کار قرار 
داده و به منظور پاسخگویی حداکثری به نیاز فعلی و آتی خودروسازان اقدامات خود 
را بر افزایش بومی سازی فولادهای پراستحکام پیشرفته و تولید انواع فولادهای پر 
استحکام دوفازی، فریتی، بینیتی و پخت سخت شونده معطوف نموده است و در 

طرح های توسعه خود این هدف را با جدیت دنبال می نماید.

پیش قدم شدن فولاد مبارکه در ارتباط با مشتریان خود،  اقدامی ارزشمند
تدین، معاون بازرگانی سایپا نیز پیش قدم شــدن فولاد مبارکه در ارتباط با 

مشتریان خود را اقدامی ارزشمند دانست و با اشاره به محدودیت های مالی و ارزی 
خواستار ارتقا تبادلات دو شرکت شد.

وی افزایش سطح تولید داخل خودروهای داخلی گروه خودروسازی سایپا را 
مرهون تنوع و ارتقای کیفیت محصولات فولاد مبارکه دانست.

گفتنی است، در این بازدید که معاون فروش و بازاریابی فولاد مبارکه را مدیران 
فروش داخلی، برنامه ریزی فروش و حمل محصولات و پشــتیبانی فروش فولاد 
مبارکه همراهی می نمودنــد، فرصت های موجود برای توســعه کمی و کیفی 
محصولات قابل ارائه به خودروسازی ســایپا مورد بررسی قرار گرفت و مقرر شد 
جهت پیگیری توافقات این نشســت به زودی در فولاد مبارکه جلسات مشابهی 

برگزار گردد.

حیدری در بازدید از خطوط تولید خودروسازی سایپا تصریح کرد:

راهبرد تولید محصولات جدید در فولاد مبارکه، فرصتی برای ارتقای کیفیت خودروسازان داخلی

گزارش
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دسترنج

چرا یک مطالبه  شــغلی در حیطه  روابط کار 
تبدیل به پرونده  قضایی برای ۳۲ نفر شده و چرا این 
کارگران هستند که باید تعهد بدهند که دیگر گِردِ 
اینجور مسائل نمی  چرخند؟! اینجا تمام زندگی 
می لرزد؛ دیوارها ترک برداشته اند؛ هر موج انفجار 
جدید، سقف و دیوارهای کاهگلی و روستایی را 
می لرزاند؛ طلا، سنگ، همه چیز مال »دیگران« 
است و مردمِ بومی با همان فقر سنگین سابق، درد 

محرومیت را تاب می آورند.....
»کاش فقط ترک های دیوار بود، موج انفجار 
یک طرف، گرد و خاکِ آن طرف دیگر؛ از بس گرد و 
خاک تنفس کرده ایم، ریه هایمان پر از خاک شده؛ 
هر انفجار معدن، یک طوفان خاک در روســتا به 

راه می اندازد و بچه های ما هوای تمیز ندارند....«.
یکی از ســاکنان آق دره می گوید: شــکاف و 
ترک های در و دیوار خانه هایمان مال قبل است؛ 
سال هاســت این مشکل هســت؛ اخیراً قدرت 
انفجارها کمتر شده اما چون هر روز انفجار داریم، 
گرد و خاک هم هر روز فضای خانه و زندگی مان را 

پرُ می کند!
ســاکنان آق دره، ســهم خود از معدن طلا و 
معدن سنگ این منطقه را نزدیک به هیچ توصیف 
می کنند. در حوالی آق دره، یک معدن طلاست، 
سرشار از پول و ثروتی که از زیرِ زمین بیرون می آید، 
یک معدن سنگ هم هست؛ اما این روزها بیشتر 
مردم آق دره، درگیر نگرانی هایی هســتند که از 
مردادماه به این ســو گریبان شان را گرفته است: 
درگیری به خاطر کار، بازداشت، دادگاهی شدن، 

بیکاری خیلی از جوانان و نان آوران، ســرگردانی 
و آوارگی آن ها و تعهد و بازخواســت از کارگران 
محلی با این مضمون که دیگر در هیچ اعتراضی 

شرکت نمی کنم!
ماجرا از روزهای اول مردادماه شروع شد، وقتی 
هفتم مرداد دو نفر از اهالی به معدن سنگ تراورتن  
بــرای کار مراجعه می کنند. ایــن مراجعه ناکام 
می ماند و مدیران معدن ایــن دو نفر را به بهانه ی 
مزاحمت به پاسگاه معرفی می کنند؛ مردم و سایر 
کارگران معدن سنگ مداخله می کنند؛ درگیری 
بالا می گیرد؛ عده ای را شبانه و در خانه ها بازداشت 
می کنند؛ بــرای حدود ۳۲ نفر پرونده درســت 
می شــود؛ دادگاه اول در ماه هــای بعدی-اوایل 
مهرماه- برگزار می شــود؛ چند اتهام را از پرونده 
برمی دارند اما همچنان اتهاماتی در پرونده هست 

و رای نهایی دادگاه هنوز نیامده. تلاش این مردم 
برای اثبات اینکه کل ماجرا و درگیری بر سر کار 
بوده و مدیران معدن بودند که نیروی انتظامی را 
وارد ماجرا کردند، موجب شــد دو اتهام سنگین 
از جمله اقدام علیه امنیت از پرونده حذف شود؛ 
این خبر خوبی ست، اما غیر از این، همه چیز بوی 

نگرانی و بیکاری می دهد.
یکی دو روز بعد از واقعه ی مردادماه، مدیران 
تصمیم می گیرند معدن سنگ را تعطیل کنند؛ 
این در حالیســت که کارگران این معدن حدود 
40 نفر، تا آخر شــهریور قرارداد موقت داشتند و 
هر ساله معدن ســنگ آق دره لااقل تا آخر آذر و 
فرا رسیدن فصل ســرمای سنگین کار می کند! 
حالا بیکاری نــه تنها گریبان آن بازداشــتی ها 
را گرفته کــه کل کارگران معدن ســنگ بیکار 
شــده اند؛ معدن طلا هم برای اینها جایی ندارد؛ 
بســیاری از آن ها برای دستفروشی، قالیشویی 
یا کار سخت ســاختمان آواره  شــهرهای دور و 
نزدیک شــده اند و از همه جالب تر اینکه  بخشی 
از  کارگران آق دره مجبور شــده اند تعهد بدهند؛ 
 تعهدی مبنــی بر اینکه دیگر داخل این دســت 
ماجراها نمی شــوند! چرا وقتی معدن سنگ را 
زودهنگام تعطیل کرده اند و هنوز بخشی از معوقات 
مزدی کارگران پرداخت نشده، کارگران این روستا 

مجبور به دادن تعهد هستند؟

حرف های   مردم   و   کارگران
اول به سراغ کارگران آق دره و مردم محلی رفتم؛ 
کارگران آق دره می گویند ما را به نیروی انتظامی 
معرفی می کنند و از ما تعهد می گیرند؛ بعد ما را 

به اماکن معرفی می کنند و یک نامه دســتمان 
می دهند که کارگری فلانی بلامانع است. حدود 

۱۸ نفر این تعهد را امضا کرده اند.
ظاهــراً دو نفــر از آن ۳۲ نفــر، کارگر معدن 
طلا بوده اند؛ بــا آن ها در روزهای بعــد از حادثه، 
تسویه حساب کلی کرده اند و گفته اند بروید دیگر 
شما را نمی خواهیم! هیچ تضمینی نیست که این 

دو نفر سال آینده هم به کار گرفته شوند.
مردم می گویند: »از آن ۳۲ نفر، ۱0 نفر بیکار 
در خانه اند و ۲۲ نفر پخش و پلا شــده اند تهران  و 
جاهای دیگر؛ دو نفر به سر کار بازگشته اند.... اینکه 
می گویند بومی ها را سر کار آورده ایم، باید پرسید 
منظورشان از بومی چیست؛ اگر منظور شهرستان 
تکاب است، بله؛ ولی اگر منظور همین روستای 
خودمان اســت، مایی که رنج ها و آلودگی های 
معدن را تحمل می کنیم، آنقدر که باید در معدن 
استخدام نشده ایم. فقط چیزی حدود ۸0 نفر از 

بومی های روستا در معدن طلا کار می کنند.«

حرف های   یک   مدیر
در ادامه به ســراغ حیدری، مدیر فنی معدن 
ســنگ آق دره می روم؛ از او می پرسم چرا حقوق 
کارگران از تیرماه پرداخت نشده؛ حیدری پاسخ 
می دهد: نیامده اند برگه  تســویه حساب را امضا 
کنند؛ برای همین، حقوق شان پرداخت نشده باید 
بیایند برگه تسویه حساب را امضا کنند. معدن برای 
امسال تعطیل شده؛ بعد از درگیری، هیات مدیره 
دستور تعطیلی داد. ما به کارگران گفتیم بیایید 

تسویه کامل کنید تا سال بعد.
کارگران در پاسخ ادعای مدیر در مورد پرداخت 
حقوق به شرط امضای تسویه حساب می گویند: 
آخر چه تسویه حســابی، چه امضایی؟ ما سه ماه 
قرارداد داشتیم یعنی تا پایان شهریور ولی مدیران 
می خواهند تا ۷ مرداد به ما حقوق بدهند و مابقی را 
نپردازند؛ از ما هم می خواهند امضا کنیم که کل حق 
و حقوق خود را تا پایان قرارداد گرفته ایم؛ آیا این 
درست است، عادلانه است؟! چرا باید امضا کنیم 
مگر قانون کار از میان برداشته شده؟ ما باید تسویه 

حساب بدهیم و تعهد هم بدهیم.....
آیا گرفتن تعهد از کارگرانی کــه تعدادی از 
آن ها کار ندارند، قانونی است؟ حیدری در پاسخ 
می گوید: تعهد نیست فقط یک هماهنگی است 
که اینجور کارها دیگر تکرار نشــود؛ این مسائل 
ربطی به کارگران نداشت و نباید در دل این داستان 

می افتادند!
او در پاسخ به اینکه »حادثه مردادماه به دلیل 
مراجعه دو نفر بــرای کار در معدن رخ داده، چرا؟ 
ظاهراً به این دو نفر پیش از آن قول استخدام داده 
بودند« می گوید: برویــد ببینید ظرفیت معادن 
سنگ چقدر اســت؛ ما ۱4 نفر نیرو لازم داشتیم 

اما  حدود 40 نفر را به کار گرفتیم. به زعم حیدری، 
»مسئول بومی معدن »سرخود« به نیروی انتظامی 
و پاسگاه، زنگ می زند؛ سرکارگر بومی به ابتکار خود 
به نیروی انتظامی زنگ می زند و درگیری را به وجود 
می آورد«. اما باز هم کارگران می گویند سرکارگر 
بومی بدون اجازه مدیران، هیچ ابتکاری به خرج 
نمی دهد؛ مگر ســرکارگر بدون اجازه به نیروی 
انتظامی زنگ می زند؟ بدون اجازه و اطلاع و یا حتی 

دستور، هیچ کاری نمی کند.....
حیدری به عنوان مدیر فنی معدن سنگ در 
مورد تعطیلی زودهنگام می گوید: »در روزهای 
بعد کارگران سر کار نیامدند و معدن و ماشین آلات 
را به امان خدا رها کردند« اما کارگران می گویند 
»بعد از آن درگیری ناعادلانه و برخوردهایی که با 
ما شد، دیگر نمی توانستیم کار کنیم، بعد هم شبانه 

۳۲ نفر را بازداشت کردند.«

تمام   نشانه ها:  چیزی  عوض   نشده
به نظر می رسد در آق دره چیزی عوض نشده؛ 
نه تحقیق و تفحصِ مجلس و نه مطالبه گری ها، 
هیچ کدام نتوانسته حقوق قانونی کارگران معادن 
سنگ و طلا و حقوق اجتماعی و اقتصادیِ ساکنان 
فقیر این منطقه را اعاده کند؛ خانه ها ناایمن است و 

هوای روستا پر از گردوخاک.
 اما سوال اینجاست که چرا بعد از این همه سال 
استخراج طلا از زیر خاک یک روستای مرزی، این 
منطقه ی محروم همچنان محروم مانده است؛ چرا 
برای کارگران پرونده سازی می شود -اینکه چه 
فردی به دستور چه کسی به نیروی انتظامی زنگ 
زده، اهمیت چندانی ندارد مهم این است که یک 
مطالبه ی شغلی در حیطه ی روابط کار تبدیل به 
یک پرونده ی قضایی برای ۳۲ نفر شده- و چرا این 
کارگران هستند که باید تعهد بدهند که دیگر گِرد 

اینجور مسائل نمی  چرخند؟!

در حوالی آق دره، یک معدن 
طلاست، یک معدن سنگ هم 

هست؛ اما این روزها بیشتر مردم، 
درگیر نگرانی هایی هستند که از 

مردادماه به این سو گریبان شان را 
گرفته است: درگیری به خاطر کار، 
بازداشت، دادگاهی شدن، بیکاری 

خیلی از جوانان و نان آوران، 
سرگردانی و آوارگی آن ها و تعهد 

و بازخواست از کارگران محلی 
با این مضمون که دیگر در هیچ 

اعتراضی شرکت نمی کنم!

 کارگران آق دره در پاسخ ادعای 
مدیر در مورد پرداخت حقوق 
به شرط امضای تسویه حساب 

می گویند: ما سه ماه قرارداد 
داشتیم یعنی تا پایان شهریور 

ولی مدیران می خواهند تا ۷ 
مرداد به ما حقوق بدهند و مابقی را 
نپردازند؛ از ما هم می خواهند امضا 
کنیم که کل حق و حقوق خود را تا 

پایان قرارداد گرفته ایم؛ آیا این 
درست است، عادلانه است؟! 
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قالیباف در صحن مجلس:
موضوعات مربوط به صندوق های 

بازنشستگی حتما حل و فصل خواهد شد
رئیس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به تذکر نماینده 
اردبیل درخصوص وضعیت نابسامان حقوق بازنشستگان 
و کارگران گفت: این موضوع نیازمند کار کارشناســی و 
هماهنگی بین دولت و مجلس است، دو قوه نیز اراده شان بر 
این است که حتما مشکل این دو قشر عزیز را برطرف کنند؛ 
البته وقتی صحبت از صندوق ها و بحث تامین اجتماعی 
می شود، مسئله کارگران نیز در میان است، لذا حتما این 
موضوع حل و فصل خواهد شد. به گزارش ایلنا، سید کاظم 
موسوی در جلسه علنی دیروز در تذکری گفت: این روزها 
شاهد پایان یافتن بررســی برنامه هفتم توسعه هستیم، 
اما موضوع همسان سازی حقوق بازنشستگان لشکری و 
کشوری، تامین اجتماعی، فرهنگیان و تبدیل وضعیت 
نیروهای شرکتی مورد غفلت قرار گرفته است. محمدباقر 
قالیباف تصریــح کرد: موضوع مربوط بــه صندوق های 
بازنشســتگی و بحث ایثارگران در اولویت اول مجلس و 

دولت قرار دارد.
    

آتش سوزی در کانکس استراحت 
کارگران و جان باختن یک کارگر

بر اثر وقوع آتش سوزی 
در کانکــس اســتراحت 
کارگــران در پــروژه 
راهســازی جاده سرچم، 
جاده گوگ تپه شهرستان 
میانــدو آب در اســتان 
آذربایجان غربی، یک کارگر حدود 4۵ساله جان خود را از 
دست داد و یک نفر دیگر دچار مصدومیت شد. به گزارش ایلنا، 
از قرار معلوم این حادثه حوالی ساعت ۲۳:۳0 دوشنبه شب 

)۱۵ آبان ماه( برای دو کارگر نگهبان رخ داده است.
    

مرگ دو کارگر کارگاه بر اثر گازگرفتگی
دو کارگر در یک کارگاه صنعتی در شهر نیشابور بر اثر 
گازگرفتگی جان باختند. به گزارش ایلنا، حادثه زمانی رخ 
داد که دو کارگر در زمان استراحت در اتاقک یک کارگاه 
صنعتی در محدوده ی بولوار مهرآباد شهر نیشابور؛ به دلیل 
گاز گرفتگی دچار حادثه شدند. پس از اعلام فوریت های 
پزشکی نیشابور با حضور گروهای امداد و نجات، پیکر این 
دو کارگر از محل اســتراحتگاه به بیرون انتقال یافت، اما 
مرگ آن ها به علت گاز گرفتگی توســط عوامل اورژانس 

تایید شد.
    

مرگ یک کارگر در حادثه 
آتش سوزی کانکس نگهبانی

آتش ســوزی کانکس نگهبانی در یکــی از پروژه های 
شهرک فرهنگیان نیشابور منجر به مرگ یک کارگر ۶۳ ساله 
شد. به گزارش ایلنا، در این حادثه یک دستگاه کانکس که به 
محلی برای نگهبانی و استراحت کارگر تبدیل شده بود، به 
دلایل نامعلومی طعمه حریق شد. گفته می شود؛ این کارگر 
هنگام آتش سوزی در کانکس محبوس و بر اثر سوختگی 

فوت کرده است.
    

مرگ یک کارگر ساختمانی بر اثر 
سقوط از ارتفاع

یک کارگر ساختمانی در محدوده بلوار عبدالمطلب شهر 
مشهد، هنگام کار در یک واحد ساختمانی، بر اثر سقوط از 
ارتفاع طبقات جان باخت. به گزارش ایلنا،این کارگر که حدود 
۶۵ سال داشت، به دلیل  عدم استفاده از تجهیزات ایمنی از 
ارتفاع به پایین سقوط کرده و به دلیل شدت جراحات وارده 

جان سپرد.

اخبار کارگری

جهان

۳۲ روز از جنگ در غزه می گذرد و شاید کسی فکر 
نمی کرد مدت منازعه میان حماس و اسرائیل یکماه را 
رد کند و کار به جایی برسد که بسیاری از کشورهای 
جهان خواهان برقراری فوری آتش بس در غزه شوند. 
شــرایط کنونی در نظام بین الملل به هیچ وجه قابل 
قیاس با هیچ برهه ای از تاریخ نیست؛ چراکه بر اساس 
اعلام وزارت بهداشت فلسطین تا به امروز ۱0۳۲۸ نفر 
کشته شده اند که بدون تردید این میزان در روزهای 
آینده افزایش خواهد داشــت. در بررســی تحولات 
جاری اراضی اشغالی، صرف نظر از فجایع غزه و تک و 
پاتک های حماس و ارتش اسرائیل؛ تحلیل وضعیت 

فعلی اسرائیل و مواضعی که از سوی کابینه تل آویو و 
شخص نخست وزیر اتخاذ می شود، از اهمیت بسیاری 
برخوردار است. در همین راستا روز گذشته )سه شنبه( 
بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر اسرائیل در مصاحبه با 
شبکه آمریکایی ای.بی.سی نیوز وقتی از او پرسیده 
شد پس از پایان جنگ چه کسی باید غزه را اداره کند؟ 
گفت: »معتقدم اسرائیل مسئولیت امنیتی همه جانبه 
این باریکه را برای مدت نامعلومــی برعهده خواهد 
داشت، زیرا ما دیدیم که وقتی این مسئولیت امنیتی 
را برعهده نگیریم چه اتفاقی می افتد«. نتانیاهو در ادامه 
سخنان خود با این شبکه آمریکایی افزود که تل آویو 
»مکث های تاکتیکی کوچک در جنــگ غزه برای 
تسهیل ورود کمک های بشردوستانه یا اجازه خروج 
اسیران تحت بازداشت حماس، در نظر خواهد گرفت.« 
در تحلیل این ســخنان باید گفت: نتانیاهو و در کل 

ساختار سیاسی- امنیتی اسرائیل این تصمیم را اتخاذ 
کرده اند که تا آخرین نفس در غزه بمانند و به پیشروی 
خود ادامه دهند که البته بدون تردید با مقاومت حماس 
روبرو خواهند شد. اینکه او به تبعات امنیتی عدم بر 
عهده گرفتن مسئولیت غزه اشــاره می کند در واقع 
این موضوع را گوشزد می کند که خروجی این انفعال 
چیزی نیســت جز جنگی که در حال حاضر شاهد و 

ناظر آن هستیم. 

تبعات  تحکیم  حضور  در  غزه
بخش دیگری از ســخنان نتانیاهو بــه نوعی به 
کمک های بشردوستانه مربوط است که به نظر کمی 
ضد و نقیض برآورد می شود. او »مکث های تاکتیکی 
کوچک« یا به عبارتی توقف نظامی چند ساعته را مثال 
می زند اما به این موضوع اشاره نمی کند که چرا اجازه 

نمی دهد یک آتش بس مشخص در غزه برقرار شود؟ 
فارغ از این مسائل، روز گذشته )سه شنبه( یوآو گالانت، 
وزیر جنگ اسرائیل در نشست کمیته امور خارجه و 
امنیت اسرائیل به شرح آنچه »پیشروی« نیروهای 
ارتش در جنگ با حماس و تخریب زیرساخت های 
آن در شهر غزه خواند، اشاره کرده و به تبیین اهداف 
جنگ و تمرکز در عملیات ها در بخش های مختلف 
پرداخت. وی گفت: »ما انتظار داریم روزهای زیادی 
را درگیر باشــیم و در نهایت سه هدف اصلی محقق 
خواهد شد؛ یک اینکه حماس به عنوان گروهی نظامی 
و دولتی در غزه نابود خواهد شد، دوم اینکه هیچ خطر 
امنیتی از غزه برای شهروندان اسرائیل وجود نخواهد 
داشت و در آخر اینکه ارتش اسرائیل آزادی عمل کامل 
و بدون محدودیت برای استفاده از زور خواهد داشت«. 
اگر این سخنان قلدرمآبانه و از موضع قدرت گالانت را 
کنار اظهارات نتانیاهو در مصاحبه با شبکه آمریکایی 
ای.بی.سی قرار دهیم به وضوح می بینیم که ساختار 
امنیتی و سیاسی اسرائیل بدون توجه به هر گونه هشدار 
بین المللی به دنبال آن است تا غزه را نه تنها ویران کند، 
بلکه »استقرار با مدت نامعلوم«در آن را برنامه ریزی 
کرده اند و بدون شــک طی روزهای آینده شــاهد 

تاکتیک های جدید در غزه از جانب اسرائیل خواهیم 
بود. از سوی دیگر تل آویو در مورد حمایت غرب هم دو 
دل است؛ به گونه ای که ایهود باراک، نخست وزیر اسبق 
و وزیر دفاع سابق اسرائیل در گفت وگو با پالتیکو گفته 
است که »اظهارات مقامات آمریکایی درباره جنگ 
غزه در روزهای اخیر تغییر یافته و درخواست ها برای 

برقراری آتش بس بشردوستانه هر روز بیشتر می شود 
که این نشانه خوبی برای ما نیست.« او تصریح کرده که 
»زمان زیادی باقی نمانده و واضح اســت که به زودی 
بر سر حمله به غزه با آمریکایی ها به مشکل برخورد 
خواهیم کرد«. حال باید که هزینه این تحکیم حضور 

تل آویو در غزه تا چه حد و به چه اندازه خواهد بود.

نتانیاهو از استراتژی اسرائیل پس از نابودی حماس رونمایی کرد

حضور و برقراری امنیت در ویرانه های غزه!

فرشاد گلزاری

نسرین هزاره مقدم

رئیس اتحادیه کارگران قراردادی کشور، 
گفت: امروز حداقل ۹۶ درصد از کارگران شاغل 
کشــور با قراردادهای موقت مشغول به کار 
هستند و از امنیت شغلی هیچ بهره ای ندارند. 

به گزارش ایلنــا، فتح الله بیــات تنها راه 
تغییر شــرایط فعلی را ابطــال دادنامه ۱۷۹ 
دیوان عدالت و الزام همه ی کارفرمایان کشور 
در همه ی کارگاه ها به عقد قــرارداد دائم در 
کارهای با ماهیت مستمر دانست. او اضافه کرد: 

دادنامه ۱۷۹ دیوان عدالت، دست کارفرما را برای اینکه در کارهای 
با ماهیت مســتمر هم »مدت« قید کنند، باز گذاشت بنابراین 

قراردادهای موقت کار مثل قارچ در سراســر 
کشور گسترش یافت و قراردادهای دائم کار به 
تاریخ پیوست. این فعال کارگری داد: از آن تاریخ، 
ورق برگشت، هر که قبل از آن استخدام بود که 
هیچ، اما کارگرانی که بعد از صدورِ آن دادنامه 
وارد بازار کار کشور شدند، مجبور به عقد قرارداد 
موقت شدند؛ یعنی بعد از آن تاریخ با نیروی کار 
حتی در کارهای مستمر، قرارداد موقت بستند؛ 
لذا با یک دو دوتا چهار تای ساده، آمارها مشخص 
می شود؛ آن نیروهای قدیمی که قبل از دهه ۷0 استخدام شدند 
و قرارداد دائم داشتند، امروز یا بازنشست شده اند یا درصد بسیار 

کمی، ۲ تا ۳ درصد از آن ها هنوز شاغل هستند؛ این ۲ یا سه درصد 
هم یقیناً امروز در آستانه ی بازنشستگی هستند.

آمار  کارگران   قرارداد  موقت  کشور
رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی کشور در پاسخ 
به این ســوال که این کارگران قرارداد موقت چند نفر هستند، 
گفت: براساس آمار وزارت کار، امروز حدود ۱۵ میلیون کارگر 
شاغل شاید کمی بیشتر در کشــور داریم؛ بنابراین با احتساب 
نرخ ۹۶ درصدیِ موقتی کاران به این نتیجه می رسیم که چیزی 
حدود ۱4 میلیون کارگر یا حتی کمی بیشتر در کشور قرارداد 
موقت دارند؛ بخش عظیمی از این کارگران در کارهای با ماهیت 
مستمر مشغول به کارند با این حال از امنیت شغلی بهره ندارند و 
مجبورند هر فصل یا هر نیم سال قرارداد خود را تمدید کنند البته 
اگر کارفرما به این تمدید تمایل داشته باشد و به بهانه های واهی 

عذر کارگر را نخواهد!

وزارت  کار  آمار   نمی دهد
رئیس اتحادیه کارگران پیمانی و قراردادی کشور در پاسخ به 
این سوال که چرا وزارت کار آمار مشخصی از توزیع قراردادهای 
شغلی ارائه نمی دهد؛ می گوید: خیلی ساده بگویم چون رویشان 
نمی شود که بگویند معادلات روابط کار کشور را در دهه های اخیر 
به سمتی کشانده اند که امروز نزدیک به صد درصد کارگران امید 
به آینده ندارند و با قراردادهای موقت و بدون امنیت شغلی زندگی 
می کنند؛ اگر آمار ارائه بدهند، مشخص می شود که اوضاع چقدر 
بد است! اگر بخواهند صادق باشند باید بگویند این ۲ یا ۳ درصد 
کارگر قرارداد دائمِ باقیمانده اگر بازنشست شوند، دیگر کارگر 

قرارداد دائم در هیچ کجای کشور نخواهیم داشت.
او تاکید کرد: احیای امنیت شــغلیِ از دست رفته هیچ راه 
دیگری ندارد؛ البته به موازات آن باید برای بیمه شــدن همه ی 
کارگران کشور تلاش شود؛ باید اقتصاد غیررسمی و کارگاه های 

زیرپله ای و راه پله ای کامل برچیده شود.

فعال کارگری با انتقاد از سکوت آماری وزارت کار، خبر داد:

جمعیت انبوه کارگران قرارداد موقت در کشور

چرا مطالبه  شغلی کارگران، تبدیل به پرونده  قضایی برای ۳۲ نفر شده؟

در آق دره بوی نگرانی و بیکاری می آید
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 مشهد - میرشکار، خبرنگارتوسعه 
ایرانی: شهردار مشهد گفت: دیدگاه این 
دوره شورای شهر عملیاتی واقع گرایانه و 

در راه خدمت به مردم است.
محمدرضا قلندر شریف در مراسم 
آغــاز عملیــات اجرایی بوســتان ۷۳ 
هکتاری کرامت در شهرک شهید رجایی 
و بهره بــرداری از ۸۸ پــروژه عمرانی، 

ورزشی و زودبازده منطقه ۶ اظهار کرد: 
جنایات رژیم منحوس صهیونیســتی 
را در غزه و فلســطین محکوم می کنیم 
و یاد و خاطره شهدای مقاومت و زنان و 
کودکان معصومی که به شهادت رسیدند 
را گرامی می داریــم. وعده خدا محقق 
خواهد شد و نابودی رژیم صهیونیستی 

نزدیک است.

وی با بیان اینکه توســعه شهر باید 
توســعه پایدار و همه جانبه در تمامی 
حوزه ها باشد، عنوان کرد: در دهه های 
اخیر غفلت هایی در تمام شهرها به ویژه 
مشــهد صورت گرفته، شــاید دیدگاه 
اقتصادی حاکم بوده و شــهر مشــهد 
نامتوازن به ســمت غرب توسعه پیدا 
کرده که این توسعه موجب ایجاد چند 

مشکل شــده اســت. یک مورد اینکه 
مرکز ایجاد و توســعه شهر مشهد حرم 
بوده و هرچه دارد از وجود مضجع شریف 
امام رضا)ع( است. قلندر شریف افزود: 
این توسعه نامتوازن باعث شده حرم از 
مرکزیت شهر خارج شود و با کمترین 
فاصله به محدوده های کم برخوردار شهر 
برسد. از سمت غرب ۲۰ کیلومتر و از این 

طرف ۴، ۵ کیلومتر با مرز و محدوده شهر 
فاصله داریــم. دیدگاه هایی که در حال 
حاضر در سطح ملی، استانی، شهری و 
شورای شهر حاکم بوده، توسعه متوازن 
عدالت محور و همه جانبه شهر در همه 
محدوده ها مخصوصا حاشیه شهر و نقاط 
کم برخوردار است. سیاست ها واقعی، 
منطقی و براساس نیازهای شهر و فارغ 

از اقدامات شعارگونه است.
شهردار مشــهد ادامه داد: این دوره 
ثابت کرده که به صورت عملیاتی به ارتقا 
زیرساخت های مورد نیاز توسعه شهر 
در حاشیه مخصوصا شرق مشهد توجه 
دارد. یکی از نیازهای شهر جهت توسعه 
ایجاد محورهای توســعه در حوزه های 
مختلف زیرساختی از جمله فرهنگی، 
اجتماعی، اقتصادی و زیست محیطی 
به سمت شرق و شمال شرق است. همه 
دستگاه ها پای کار آمدند. از تولیت آستان 
قدس رضوی و همکاران ایشــان که در 
راه کمک به توسعه حاشیه شهر کمک 
کردند و زمین های مناســب در اختیار 
شهرداری قرار دادند، تشکر می کنیم. 
وی در خصــوص پــارک ۷۳ هکتاری 
کرامت گفت: این پارک بسیار مدرن و به 
روز با همه امکانات مورد نیاز با هشت باغ 
افتتاح خواهد شد. پارک کرامت به روزتر، 
با امکانات بهتر و وسعت بیشتری از پارک 
ملت احداث خواهد شد. این پارک محور 

توسعه در این محدوده شهر است. یکی از 
اولویت های اول ما این است رینگ دور 
پارک را اجرا کنیم که امروز آغاز شــده 
اســت. هرچند برنامــه زمان بندی فاز 
اول ۶ ماهه است اما امیدواریم امسال به 
بهره برداری برسد. دو مجموعه دیگر باغ 
بانوان و ورزشی جزو اولویت های بعدی 
ما است که درخواست کردیم اعتبارات 
مختصری بگذارند تا امسال پیمانکار این 

دو مجموعه را پیدا کنیم.
قلندر شریف با اشاره به اینکه مجتمع 
مســکونی بیش از ۴۰۰۰ واحدی جزو 
کلان پروژه ها اســت، تصریــح کرد: به 
زودی در همین محل کلنگ زنی خواهد 
شد و عملیات اجرایی آن به عنوان یک 
کلان پروژه شــهری اقدام خواهد شد. 
این پروژه ۴۰۰۰ میلیارد تومان اعتبار 
نیاز دارد و ساخت آن هزار میلیارد تومان 

هزینه خواهد داشت.

 شهردار مشهد :

سیاست مدیریت شهری براساس نیازهای واقعی مردم است

 شهردار مشهد گفت: 
دیدگاه این دوره شورای 

شهر عملیاتی واقع گرایانه و 
در راه خدمت به مردم است.

اصفهان- مریم مومنی،خبرنگارتوســعه ایرانی : استاندار 
اصفهان بر لزوم ایجاد صندوق حمایت از گردشگری اصفهان 

تأکید کرد.
استاندار اصفهان گفت: در نشست های شورای برنامه ریزی 
و کارگروه اشتغال و سرمایه گذاری استان مقرر شد تا گروه کاری 
اقتصاد گردشگری با در نظر گرفتن زیرساخت های گردشگری 

راه اندازی شود.
سیدرضا مرتضوی افزود: انتظار می رود گروه کاری اقتصاد 
گردشگری استان و اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری با توجه به اعلام آمادگی اتاق بازرگانی و سایر نهاد ها 
برای پشتیبانی از این طرح، سند گردشگری استان را تنظیم 
و تدوین کنند. وی گفت: در تنظیم و تدوین سند گردشگری باید به موقعیت فعلی ملی و بین اللملی اصفهان در حوزه گردشگری و 

تشریح و چالش های استان برای توسعه این صنعت و تهیه ی نقش راه توجه شود.
مرتضوی با بیان اینکه باید از ظرفیت هویت ناب ایرانی- اسلامی برای گسترش حوزه تأثیر گردشگری استفاده کنیم، افزود: بی تردید 
اصفهان یکی از مهم ترین مراکز شکل گیری تمدن اسلامی است، و باید تلاش کنیم در حوزه های گردشگری فرهنگ و تمدن والای 
اسلامی اطلاعات کامل و جامعی به گردشگران ارائه شود تا از این طریق بتوانیم با بهره گیری از هویت واقعی و اصیل خود به توسعه 

همه جانبه استان دست یابیم.
استاندار اصفهان در خصوص گردشگری سلامت در استان نیز گفت: در ارائه خدمات به گردشگران سلامت باید عملیات کیفی ارائه 

شود، زیرا گردشگران سلامت سفیران و مُبلغان خدماتی هستند که در اصفهان دریافت می کنند.
وی ادامه داد: پرواز مسقط به اصفهان از دو هفته آینده فعال خواهد شد.

گرگان- آذری،خبرنگارتوسعه ایرانی: معاون هماهنگی امور 
عمرانی استاندار با همراهی رفیعی نژاد مدیر شرکت ساخت و 
توسعه زیرساخت هاي حمل و نقل جاده اي استان از پروژه در 
حال احداث دوربرگردان ایمن در محور آق قلا به گرگان حد 

فاصل روستای محمد آباد بازدید کرد.
سیدمهدی مهیائی در حاشیه این بازدید اظهار داشت: این 
بازدید با هدف تسریع در بهره برداری از قطعه اول کمربندی 
گرگان به منظور تسریع در جابجایی تیرهای برق و اتاق پست 
برق ســاختمان فنی حرفه ای و رفع موانع در مسیر عملیات 

اجرایی این پروژه انجام شد.
مهیائی تصریح کرد: کمربندی جدید گرگان، پروژه ای در قالب دو قطعه به طول ۱۵.۵ و ۱۰ کیلومتر بوده که اعتبار آن هم ملی 
است؛ قطعه اول کمربندی پیشرفت حدود ۹۰ درصدی داشته و معضل اصلی قطعه دوم تملک اراضی کشاورزی و باغی است که 
در مسیر پروژه قرار دارد که با اجرای طرح کمربندی گرگان پیش بینی می شود بخش قابل توجهی از ترافیک ورودی و خروجی 
شهر و همچنین وقوع تصادفات کاهش یابد.تاکید بر تسریع جابجایی ابنیه، تاسیسات برق، صدور مجوزهای مراحل بعدی و ارائه 
گزارش های زمان بندی شده ازجمله دستورات و تصمیمات معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار در این بازدید بود.دراین بازدید 
پیمانکار، ناظر ومشاور این پروژه به بیان مسائل و موانع پیش روی این پروژه پرداختند که معاون استاندار دستورات لازم برای رفع 

آنها را صادر کرد.
گفتنی است قطعه یک کمربندی گرگان از ورودی شهر سرخنکلاته آغاز و بعد از عبور از این شهر به روستای امیرآباد و در محل 

تقاطع محور گرگان به آق قلا به اتمام می رسد.

  لزوم ایجاد صندوق
 حمایت از گردشگری اصفهان

  بازدید میدانی معاون استاندارگلستان
  از پروژه دوربرگردان محمدآباد گرگان

 کرمانشاه – کبودی ، خبرنگارتوسعه ایرانی: شورای ورزشی 
شرکت نفت مناطق مرکزی ایران و شرکت های تابعه همزمان 
با آغاز رقابتهای ورزشی کارکنان این شرکت در مشهد مقدس 

تشکیل شد.
 ایمان ارجمندراد جانشین مدیرمنابع انسانی این شرکت با 
اعلام خبر فوق افزود: این شورا با هدف همگرایی و هم افزایی، 
وحدت رویه و برنامه محور بودن فعالیت های ورزشی در سطح 
ستاد و شرکت های بهره برداری نفت و گاز زاگرس جنوبی، غرب 
و شرق تشکیل و نخستین نشست خود را با حضور مدیران منابع 
انسانی و روسای امور ورزش شرکت های پیش گفته به میزبانی 

شرکت بهره برداری نفت و گاز شرق برگزار کرد.
وی گفت: در نخستین نشست این شورا برنامه هایی از قبیل 
تدوین تقویم سالیانه ورزشــی، بررسی برنامه ها و طرح های 
عملکردی در راستای استفاده بهینه و هدفمند از بودجه ورزشی 
همگانی و قهرمانی شرکت، پیگیری زیرساخت ها و گسترش 
فضاهای ورزشی در ستاد و مناطق عملیاتی و مستندسازی 

اقدامات ارزشمند صورت گرفته در زمینه ورزش تربیت محور، 
آموزش ورزش همگانی مطرح شد.

ارجمندراد در ادامه یادآور شــد: با حمایت های مهندس 
مهدی حیدری مدیرعامل شرکت نفت مناطق مرکزی ایران 
و مهندس علی سلمانی پور مدیرمنابع انسانی این شرکت مقرر 
شد رسیدگی به امور مربوطه به ورزش بانوان، پایش سلامت 
کارکنان، تدوین شناسنامه ورزشی و برگزاری المپیادهای 

ورزشی در دستور کار این شورا قرار گیرد.
جانشین مدیرمنابع انسانی شرکت نفت مناطق مرکزی 
ایران تصریح کرد: اعضا شورای یاد شده متشکل از مدیر منابع 
انسانی این شرکت به عنوان رئیس شــورای ورزش، رئیس 
خدمات رفاهی نفت مناطق مرکزی ایران در مقام دبیر شورای 
ورزش، مدیران منابع انسانی شرکت های بهره برداری زاگرس 
جنوبی، غرب و شرق اعضای اصلی شورا، روسای ورزش ستاد 
و شــرکت های تابعه اعضا اجرایی و یک عضو اصلی به عنوان 

نماینده مالی شورای ورزش می باشد.

 ساوه –کریمی، خبرنگارتوسعه ایرانی : عزت الله ضرغامی 
وزیرمیراث فرهنگی در حاشــیه دومین آئین جشنواره ملی 
انار ساوه در جمع خبرنگاران گفت: سامانه برای رویدادهای 
مختلف گردشگری در سطح کشور راه اندازی شده که در همین 
راستا شورای تخصصی در میراث فرهنگی تشکیل شده است.

وزیر میراث فرهنگی کشــور تصریح کرد: پیشــنهادات 
مختلف برای رویدادهای خاص به این شــورا ارائه شده اما در 
حوزه میراث فرهنگی، بحث مکان آثار تاریخی دارای اهمیت 

ویژه است.
ضرغامی افزود: گردشــگر رویداد محور به ویژه در بخش 
کشاورزی، توزیع زمان و مکان مناســبی ایجاد می کند که 

می تواند نقش مهمی در توسعه گردشگری داشته باشد.
ضرغامی گفت: تا کنون ۴۰۰ پیشنهاد برای محصولات 
مختلف و رویدادهای مربوط به این حوزه ها به دست ما رسیده 
که پس از بررسی در شــورای تخصصی اقدامات لازم صورت 

می گیرد.

وی با بیان اینکه اعتبار دولتی برای ۳۶ هزار آثار تاریخی 
کشور جوابگو نیست، گفت: اگرچه ۵۰ درصد اعتبار دولتی 
میراث فرهنگی افزایش یافته اما جوابگو نیست به همین منظور 
مجمع خیرین میراث فرهنگی راه اندازی شده است که بتوانیم از 
ظرفیت مردم برای مرمت ابنیه و آثار تاریخی بهره گیری و شاهد 

پایداری آثار تاریخی باشیم.
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گفت: 
اجاره آثار تاریخی که نفیس محسوب نمی شوند، شیوه دیگر 

برای حفظ و مرمت آثار تاریخی است.
ضرغامی ادامه داد: سرمایه گذاران در این بخش با مجوز 
میراث فرهنگی می توانند تغییر کاربری برای راه اندازی سایر 
بخش های میراث فرهنگی مثل سفره خانه ها سنتی داشته 

باشند.
وی گفت: شهرستان ساوه دارای ۴۰۰ آثار تاریخی است 
آن ثبت ملی شده است که ما برای مرمت این آثار  که ۱۲۰ آثار ِ

مسئولیت داریم.

وزیرمیراث فرهنگی : مجمع خیران میراث فرهنگی راه اندازی شدتشکیل شورای ورزشی شرکت نفت مناطق مرکزی ایران

خبرخبر

 شورای شهر قزوین
 به تقویت صنعت گردشگری 

توجه ویژه دارد

قزوین - مصطفی مرادی، خبرنگارتوسعه ایرانی: 
رییس شورای اسلامی شهر قزوین از اختصاص ۱۰ 
میلیارد تومان اعتبار جهت کمک به توسعه صنعت 
گردشــگری خبر داد و گفت: در مــواردی تعامل 
مناسبی میان دستگاه ها شــکل نمی گیرد. با این 
وجود شورا مشکلی با اختصاص ۳ الی ۵ درصد بودجه 

شهرداری به حوزه گردشگری ندارد.
علی فرمانی در نشست مشترک اعضای شورای 
شهروشــهردارقزوین با مدیران ارشد استان قزوین 
که با هدف بررسی و هم اندیشی و افزایش تعاملات 
وهمکاری مدیریت ارشــد اســتان قزوین و ادارات 
مرتبط با مدیریت شــهری در تالارمــردم این نهاد 
برگزارشد، اظهار کرد: مردم استان قزوین با حضور 
پرشور خود در راهپیمایی یوم الله ۱۳ آبان انزجارشان 
را از دسیسه های استکبار و جنایات رژیم کودک کش 
صهیونیســتی علیه مردم مظلوم غزه را به جهانیان 

نشان دادند.
وی افزود: سوالات اعضای شورا از مدیران شهری 
بیشــتر در خصوص بودجه است. همچنین اعتقاد 
داریم شــهرداری باید برای پروژه هــا برنامه ریزی 

مناسبی داشته باشد زیرا از مطالبات مردم است.
رییس شورای اسلامی شهر قزوین از اختصاص 
۱۰ میلیارد تومان اعتبار جهت کمک به توسعه صنعت 
گردشگری خبر داد و گفت: در مواردی تعامل مناسبی 
میان دستگاه ها شکل نمی گیرد. با این وجود شورا 
مشکلی با اختصاص ۳ الی ۵ درصد بودجه شهرداری 
به حوزه گردشگری ندارد. فرمانی ادامه داد: در این 
راستا تله سی یژ قزوین بعد از مدت ها فعال شد تا مردم 
بتوانند از آن استفاده کنند و همچنین می توانیم از دل 
بازار سنتی قزوین که در حال تخریب شدن است یک 
سعدالسلطنه دیگر بسازیم. وی خاطرنشان کرد: اگر 
تعامل شورا نبود قطعا مدیریت شهری نمی توانست 
در پروژه آیــت الله باریک بیــن و کمربندی پیامبر 
اعظم)ص( موفق شود. بحث روکش بودجه موضوعی 
است که در ادوار گذشته بررسی نشده بود که در این 

مدت تلاش کرده ایم آن را رفع کنیم.
 

راه اندازی اتوماسیون اداری 
 در تمامی سرجنگلبانی ها
 و دفاتر نظارت مازندران

ساری –درخشنده ، خبرنگارتوسعه ایرانی:  مهدی 
ایمانی رئیس اداره فناوری اطلاعات و تحول اداری 
اداره کل منابع طبیعی استان مازندران منطقه ساری: 
اغلب سازمان ها و کسب و کارها، به سرعت در حال 
گذار از سیستم های ساده دیجیتالی به سمت استفاده 
از راهکارهای اتوماسیون هستند تا بهره وری خود را 
افزایش داده و هزینه ها را کاهش دهند. در حالی که 
درک اهمیت اتوماسیون اداری و تصمیم به استفاده 
از آن در سازمان، قدم های مهمی در راستای دستیابی 
به این اهداف است، اما پیاده سازی اتوماسیون اداری 
به شکل صحیح برای استفاده از مزایا و برتری های آن 
حیاتی است. سیستم اتوماســیون اداری راهکاری 
است که امکان انتقال داده ها را در بین سیستم های 
سازمان بدون مداخله انسانی، فراهم می نماید. این 
سیستم علاوه بر خودکار سازی فرآیندها، می تواند 
در ساده سازی آنها نیز نقش به سزایی داشته باشد. 
از جمله فرآیندهایی که می توان از این سیستم برای 
آنها بهره برداری نمود و شاهد کاهش بارهای کاری 
سازمان بود، می توان به فرآیندهایی مانند: مدیریت 
داده ها، حسابداری، منابع انسانی، مکاتبات و سایر 
وظایف اداری اشاره نمود. با این حال، پیاده سازی این 
سیستم ها مراحلی خاص دارد و باید به درستی و با 

دقت انجام شود.

بهره برداری از تصفیه خانه فاضلاب 
یک شرکت صنعتی در رشت

رشت -مرجان گودرزی،خبرنگارتوسعه ایرانی : 
تصفیه خانه فاضلاب صنعتی شرکت سپیدماکیان در 
محل کشتارگاه سفیدرود رشت به بهره برداری رسید.
محمد تقی تقی زاده، رئیس اداره حفاظت محیط 
زیست رشت از بهره برداری از تصفیه خانه فاضلاب 
صنعتی شرکت سپیدماکیان این شهرستان خبر داد.
او گفت: این تصفیه خانه با ظرفیت ۳۳۰ مترمکعب 
در شــبانه روز به روش بیولوژیکی و با اســتفاده از 
راکتور های بی هوازی، نیمه هوازی و هوازی به بهره 
برداری رســیده اســت. رئیس اداره محیط زیست 
رشت افزود: تصفیه خانه فاضلاب صنعتی شرکت 
سپیدماکیان می تواند فاضلاب تولیدی این کشتارگاه 
را با استاندارد های مورد تأیید سازمان حفاظت محیط 
زیست تصفیه کند. تقی زاده تصریح کرد: اجرای این 
پروژه با پیگیری های جدی اداره کل حفاظت محیط 
زیست استان گیلان برای کاهش آلایندگی رودخانه 

زرجوب انجام شده است.

استانها
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درست مثل هفته سوم دور رفت 
مرحله گروهی لیــگ قهرمانان 
آسیا، این بار هم شرایط نساجی 
و سپاهان با هم کاملا متفاوت بود. 
نساجی در دیدار رفت روبه روی 
حریف ازبکستانی اش شکست 
خورد و سپاهان ساعاتی بعد همین 
حریف را شکست داد. حالا این بار 
هم نساجی در این نبرد بازنده شد 
تا خیلی زود از رقابت های این فصل 
لیگ قهرمانان کنار برود. سپاهان 
اما با یک پیروزی سنگین و قاطعانه، 
دوباره به جایگاه دوم برگشت تا باز 
هم شانس جدی صعود از این گروه 

به مرحله حذفی باشد.

وقتی   سپاهان   خشمگین   شد
ســپاهانی ها در روزهای گذشته، 
از ماجراهایی که به شــکل ســریالی 
برای شــان رقم خورده بــود ناراحت 
به نظر می رســیدند. ظاهرا آنها بغض 
فروخورده ای داشتند که حالا ناگهان 
به فریاد تبدیل شد. سپاهان در نیمه 
اول بازی با آلمالیق، فقط یک بار دروازه 
این تیم را باز کــرد. آنها البته یک گل 
دیگر هم زدند که داور پس از مراجعه به 
وی.ای.آر آن را نپذیرفت. در نیمه دوم 
اما همه چیز بر وفق مراد پسران مورایس 

پیش رفت و آنها با نمایشی فوق العاده، 
توانستند حریف را با نتیجه 9 بر صفر 
شکست بدهند. این بهترین پیروزی 
یک تیم ایرانــی در تاریخ رقابت های 
لیگ قهرمانان آسیا به حساب می آمد 
و همچنین بهترین بــرد بین المللی 
باشگاه سپاهان نیز بود. تیم اصفهانی 
در این بازی 12 شوت درون چارچوب 
داشت. آنها در حالی برنده این جدال 
شدند که ناچار بودند بیرون از ورزشگاه 
نقش جهــان، در آزادی به مصاف تیم 
حریف بروند. استقبال زیادی هم از این 
بازی به عمل نیامده بود اما هوادارانی 

که نبــرد را از نزدیک تماشــا کردند، 
بسیار خوشــحال به خانه برگشتند و 
شب جذابی را پشت ســر گذاشتند. 
جواد حســین نژاد هم در این نبرد به 
جوان ترین بازیکن تاریخ فوتبال ایران 
تبدیل شد که توانســته در یک بازی 
آسیایی برای تیمش دبل کند. سپاهان 
آنقدر از حریف جلو افتاده بود که وقتی 
صاحب ضربه پنالتی شد، هوادارها از 
پیام نیازمند می خواستند ضربه پنالتی 
را به طرف دروازه حریف بزند. با این حال 
پیام چنین کاری نکرد و این عیســی 
آل کثیر بود که پشت ضربه پنالتی قرار 
گرفت. مغانلو نیز به محض بازگشت از 
مصدومیت، دوباره موفق به گلزنی برای 
سپاهان شد تا نشان بدهد که بار دیگر 
در مرز آمادگی قرار دارد. او در حقیقت 
توانست با اولین لمس توپ، دروازه را 
برای سپاهان باز کند. حالا سپاهان با 
هفت امتیاز برابر با نیروی هوایی عراق، 
در جدول گروه دیده می شــود. اتفاق 
عجیب و باورنکردنی این گروه، شکست 
الاتحاد با همه ستاره هایش برابر نیروی 
هوایی عراق بود. تیم عراقی با درخشش 
دوباره علی جاســم، به راحتی حریف 
پرآوازه عربستانی اش را شکست داد. 
این نتیجه ثابت کرد که الاتحاد به هیچ 
وجه در اصفهان نیز شکست ناپذیر نبود. 
به هر حال فرمول صعود به مرحله بعدی 
برای سپاهان روشن به نظر می رسد. آنها 

باید در دیدار حساس و تعیین کننده 
بعدی، نیروی هوایی عراق را شکست 
بدهند تا با تفاضل بهتر نسبت به این تیم 
و برنده شــدن در دیدار رودررو، تحت 
هر شرایطی دومی شان در این گروه را 
قطعی کنند. در این صورت، بازی آخر 
با الاتحاد مسابقه  ای برای سرگروهی 
خواهد بود. هرچند که شاید سپاهان با 
انگیزه گرفتن مساوی وارد آن نبرد شود 
و در نهایت بــا 11 امتیاز، بین بهترین 

تیم های دوم قرار بگیرد.

نساجی   و   بن بست  آسیایی
به نظر می رسد باشگاه نساجی هنوز 
به اندازه کافی برای حضور در تورنمنتی 
مثل لیگ قهرمانان آمــاده نبود. آنها 
6 امتیاز به نوبهار ازبکســتان دادند تا 

در پایان هفته چهارم لیگ قهرمانان، 
فقط سه امتیاز داشــته باشند. این دو 
شکست پیاپی برای نساجی، به ضرر 
سایر نمایندگان فوتبال ایران هم بود. 
چراکه حالا نوبهار 10 امتیازی است 
و با شکســت دادن احتمالی بمبئی، 
13 امتیازی می شود. در حقیقت آنها 
از همین حالا شانس اصلی قرار گرفتن 
بین بهترین تیم های دوم هستند و یک 
جایگاه را اشــغال کرده اند. نساجی از 
همان دقایق ابتدایی بازی، تســلیم 
حریف شد و به محض شروع نیمه دوم 
هم اشــتباه دیگری انجام داد. ستاره 
ملی پوش تیم حریف یعنی اورونوف هم 
توانست روبه روی تیم مهدی رحمتی 
دبل کند. بازیکنی کــه در نبرد رفت 
هم به محض ورود به زمین، همه چیز 

را برای تیمش تغییــر داده بود. به هر 
حال نساجی با این نفرات و این ترکیب، 
آمادگی رویارویی با رقبای آسیایی اش 
را نداشت. آنها دور از خانه نیز میزبانی 
می کردند و این مساله هم تاثیر منفی 
خــودش را روی این تیم گذاشــت. 
هواداران این باشگاه به شدت از عملکرد 
مهدی رحمتی ناراضی هستند و اوایل 
همین بازی نیز دوباره علیه این مربی 
شعار ســر دادند. به هر حال حضور در 
تورنمنتی مثل لیگ قهرمانان آســیا 
برای اولین بار در تاریخ، تجربه مهمی 
برای باشگاه نساجی بود. اگر قرار است 
آنها دوباره روزی به آســیا برگردند، 
باید از این تجربه به خوبی اســتفاده 
کنند و روزهای بهتری را در آسیا برای 

خودشان رقم بزنند.

روزنامه صبح 
 سياسي، اجتماعي، اقتصادي
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برد شیرین برابر ایرلند قدرتمند
تیم ملی هاکی روی یخ بانوان که تنها ســه سال از 
شروع کارش می گذرد، در این مدت توانسته عملکرد 
خوبی از خودش به جای بگذارد. دختران هاکی ایران 
هم اکنون برای شــرکت در کاپ توسعه جهانی هاکی 
روی یخ در لهستان به سر می برند و نخستین بازی شان 
را نیز برگزار کردند. آن  هم مقابل تیمی که از تجربه بسیار 
زیادی در هاکی روی یخ برخوردار اســت. نخستین 
دیدار تیم ملی ایران در ایــن رقابت ها مقابل ایرلندی 
برگزار شد که 27 ســال در هاکی روی یخ سابقه دارد. 
همین موضوع باعث شده بود پیش از شروع مسابقه، 
کسی انتظار پیروزی مقابل این رقیب اروپایی آن هم 
در دیدار اول را نداشته باشــد اما سفیدپوشان ایران از 
همان ابتدا با تسلط و اعتماد به نفس مقابل حریف خود 
بازی کردند و حاصل این خودباوری برد شیرین 6 بر دو 
بود. گل های تیم ملی کشورمان در این دیدار را فاطمه 
شاهسوند، الهام مدیردهقان، درسا رحمانی، نگار خرم، 
نگار ارجمند و عسل حیدری به ثمر رساندند. تیم ملی 
ایران شب گذشته در دومین دیدار به مصاف آرژانتین 
رفت و امشب با کلمبیا دیدار می کند. مسابقات کاپ 
توسعه زنان هاکی روی یخ فدراسیون جهانی، رقابتی 
بین کشورهای عضو فدراسیون بین المللی هاکی روی 
یخ است که از پنج قاره در شرف پیوستن به دیویژن های 

جهانی این رشته ورزشی هستند.

رکورد لژیونرها برای والیبال
والیبال ایران همیشــه از پرلژیونرترین رشته های 
ورزش کشور بوده اســت. این رشته هر سال بازیکنان 
مستعدی را راهی لیگ های خارجی کرده است و حالا 
رکورد جدیدی در این زمینه به نام خود زده است. طبق 
گزارش سایت فدراسیون والیبال، در سال 1۴02 رکورد 
حضور بازیکنان والیبال ایرانی فعال در باشــگاه های 
معتبر و لیگ های معتبر اروپایی و آسیایی با تعداد ۴۵ 
بازیکن شکسته شد که این تعداد هم در تاریخ والیبال 
و هم در تاریخ ورزش کشــور در هیچ رشته ای تاکنون 
سابقه نداشته اســت. البته این تنها آمار قراردادهای 
رسمی و ثبت شده است و تعداد لژیونرهای ایرانی بیش 

از ۴۵ نفر هستند.
در بین باشگاه های سراسر دنیا و لیگ های مختلف 
کشــورهای خارجی، ترکیه که چند ســالی است با 
ســرمایه گذاری و توجه ویژه دولت این کشور تلاش 
زیادی در بالا بردن ســطح والیبال در دو بخش مردان 
و زنان کرده است، در فصل جاری با جذب 20 بازیکن 
ایرانی، صدر جــدول حضور بازیکنان کشــورمان را 
به خود اختصاص داده اســت. پنج بازیکــن ایرانی در 
باشگاه های مقدونیه شمالی مشغول هستند و سهم 
رومانی و اســلوونی از بازیکنان کشورمان هر کدام سه 

بازیکن است.
ساتورنیا آسی کاستلو و ورونا والی اس اس دی اس 
آر ال دو باشگاه ایتالیایی به ترتیب پذیرای محمدجواد 
معنوی نژاد و امین اسماعیل نژاد هستند و هر هفته این 
دو والیبالیست از جمله ستاره ها و بازیکنان تاثیرگذار 
تیم خود هستند. آذربایجان نیز میزبان دو بازیکن ایرانی 
در باشگاه آذر ریل باکو است. یونان، مجارستان، روسیه، 
دانمارک، اسپانیا، فنلاند، کویت، چین، لبنان و فرانسه 
هم کشورهایی هستند که در هر کدام یکی از لژیونرهای 
ایرانی را در یکی از باشگاه های والیبال خود جای داده اند. 
از میان ۴۵ لژیونر ایرانی حاضر در باشگاه های مختلف 
جهان سهم والیبالیست های زن کشور 6 بازیکن است 
که مجارستان، اسلوونی، ترکیه و فرانسه را برای بازی 

کردن در سال 1۴02 انتخاب کرده اند.
این در حالی است که در سال 1۴00 والیبال ایران با 
26 لژیونر رکورد جدیدی در این زمینه ثبت کرد که این 
داده آماری امسال با ۴۵ بازیکن و افزایش ۵۸ درصدی 
روبه رو شــد. با این آمار رکورد جدیدی برای والیبال 
کشورمان به دست آمد که جهانی شدن والیبال ایران 
در 10 ســال اخیر و همچنین افزایش نرخ ارز از دلایل 
اصلی این رشد و توسعه است. حالا با این تعداد از لژیونر 
والیبال ایران امیدوار است که از تنها شانس موجود برای 
رسیدن به سهمیه المپیک استفاده کند و جایش در 

پاریس خالی نماند. 

ورزش بانوان

منهای فوتبال

آدرنالین

سپاهانی ها در روزهای 
گذشته، از ماجراهایی که 

به شکل سریالی برای شان 
رقم خورده بود ناراحت 

به نظر می رسیدند. ظاهرا 
آنها بغض فروخورده ای 

داشتند که حالا ناگهان به 
فریاد تبدیل شد. پسران 

مورایس 9 بر صفر آلمالیق 
را شکست دادند تا بهترین 

پیروزی یک تیم ایرانی 
در تاریخ رقابت های لیگ 
قهرمانان آسیا رقم بخورد

مدافع چپ سابق رئال مادرید، این هفته در ترکیب فلومیننزه قهرمان 
رقابت  های باشگاهی آمریکای جنوبی شــد. مارسلو به عنوان یکی از 
موفق ترین مهره های تاریخ، حالا قهرمانی لیبرتادورس را در کنار قهرمانی 
در لیگ قهرمانان اروپا قرار داده است. جالب اینجاست که قبل از او، فقط 
13 بازیکن موفق به انجام چنین کاری در طول تاریخ شده بودند. موضوعی 
که نشــان می دهد این تجربه، چقدر خاص و تحسین برانگیز است. اگر 
می خواهید بدانید که آن 13 نفر چه کســانی بودند، خواندن ادامه این 

گزارش را از دست ندهید.

پابلو سورین: اولین بازیکنی که در طول تاریخ موفق به بردن هر دو جام شد، پابلو 
سورین آرژانتینی بود. جالب اینکه او این دو جام را تقریبا 
به صورت همزمان به دست آورد. در سال 96 سورین 

عضو باشگاه یوونتوس بود اما در تعطیلات نیم فصل 
بــه ریورپلاتــه در آرژانتین 

برگشت. یووه همان سال 
قهرمان اروپا شد و سورین 
به خاطر حضور در مرحله 
گروهی، مدال قهرمانی را 
دریافت کرد. او کمی بعد با 
ریورپلاته نیز لیبرتادورس 
را برد تا بهترین سال دوران 
فوتبالش را پشــت سر 

گذاشته باشد.

دیدا: ســنگربان محبوب میلانی ها، نقش زیادی در قهرمانی این تیم در سال 
2003 داشت. او در دیدار فینال با یوونتوس که با تساوی بدون گل تمام شده بود، 
سه ضربه پنالتی را مهار کرد تا با میلان، قهرمان لیگ قهرمانان اروپا شود. دیدا قبلا با 
کروزیرو نیز رقابت های لیبرتادورس را برده بود. او هم به فهرست بازیکنانی اضافه شد 

که توانسته اند هر دو جام را به دست بیاورند.
روکه جونیور: وقتی میلان قهرمانی سال 2003 لیگ قهرمانان را جشن گرفت، 
روکه جونیور هم در کنار دیدا توانست جام قهرمانی این تورنمنت را به جام قهرمانی 
لیبرتادورس اضافه کند. او قبلا در سال 1999 برنده این جام ارزشمند شده بود. اوضاع 
برای روکه پس از قهرمانی در اروپا البته چندان خوب پیش نرفت. او در لیدزیونایتد 

چندان موفق نبود و دیگر به آن بازیکن درخشان قبلی تبدیل نشد.
کافو: کاپیتان سابق تیم ملی برزیل در اوج جوانی، دو بار توانست با سائوپائولو 
قهرمان لیبرتادورس شود. او که در فوتبال باشگاهی ایتالیا ردپایی محونشدنی از 
خودش به جا گذاشــته، دو بار با میلان به فینال لیگ قهرمانان اروپا رسید. او جزو 
بازیکنانی بود که در سال 200۵ در فینال باورنکردنی استانبول روبه روی لیورپول 
بازنده شدند. دو سال بعد اما میلان در فینال، لیورپول را برد و کافو هم بالاخره قهرمان 

اروپا شد.
کارلوس ته وز: هواداران بوکا، هنوز هم دیوانه وار این ستاره را دوست دارند. 
کارلیتوس یکی از ســتاره های کلیدی 
این تیم در مسیر قهرمانی لیبرتادورس 
در ســال 2003 بــود. او 
پنج ســال بعد، در کنار 
ســتاره هایی مثل وین 
رونی و کریســتیانو 
رونالدو، با شکســت 
دادن چلسی قهرمان 
لیگ قهرمانــان اروپا 

هم شد.
والتر سموئل: 
مدافــع میانــی 
موش نشــدنی  ا فر

اینتر، تاثیر زیادی روی ســه گانه تاریخی این باشگاه در سال 2010 گذاشت. والتر 
درست یک دهه قبل هم توانسته بود جام قهرمانی لیبرتادورس را لمس کند.

رونالدینیو: چهره اسطوره ای فوتبال برزیل، در اوج شایستگی با بارسا قهرمان 
اروپا شد و مرد اول آن فصل کاتالان ها بود. او در حالی که در چهارمین دهه زندگی اش 
به سر می برد، با اتلتیکومینیرو نیز لیبرتادورس را برد تا به همه نشان دهد که همیشه 

آماده ساختن صحنه های اعجاب آور و فوق العاه است.
نیمار: سوپراستار برزیلی نه تنها هم فینال لیبرتادورس و هم فینال لیگ قهرمانان 
را برده، بلکه توانســته در هر دو فینال نیز گل بزند. نیمار سال 2011 با درخشش 
خیره کننده اش، سانتوس را قهرمان لیبرتادورس کرد. چهار سال بعد، او یک بازیکن 
محوری در مسیر کسب سه گانه با بارسلونا بود. وقتی آن قهرمانی به دست آمد، تصور 
می شد نیمار بارها و بارها این جام را خواهد برد اما چنین اتفاقی رخ نداد و این به آخرین 

قهرمانی او در اروپا تبدیل شد.
دنیلو: سال 2011 که سانتوس قهرمان لیبرتادورس شد، دنیلو در عضویت این 
تیم قرار داشت. او بعدها در جریان دو قهرمانی متوالی رئال مادرید در اروپا در سال های 
2016 و 2017 برای سفیدها بازی می کرد. دنیلو البته در شروع هر دو فینال روی 

نیمکت بود اما در هر دو مسابقه برای دقایقی بازی کرد.
رافینیا: این مدافع برزیلی هشت سال در عضویت بایرن بود اما معمولا بازیکن 
ثابتی برای این تیم به شمار نمی رفت. با این حال مونیخی ها همیشه به عنوان یک 
مهره جانشین به او اعتماد زیادی داشتند. رافینیا در سال 2013 با بایرن قهرمانی 
اروپا را جشن گرفت و بخشی از سه گانه تاریخی یوپ هاینکس بود. او که پس از ترک 

بایرن دوباره به برزیل برگشته بود، سال 2019 با فلامینگو لیبرتادورس را فتح کرد.
داوید لوییز: شــاید مدافع فوق العاده ای نبود اما لحظات درخشان زیادی هم 
داشت. داوید لوییز با چلسی در زمین بایرن مونیخ قهرمانی اروپا را جشن گرفت و چند 

سال با فلامینگو روی سکوی اول فوتبال باشگاهی آمریکای جنوبی رفت.
رامیرس: اگر گل تماشایی و استثنایی رامیرس به بارسا نبود، چلسی هرگز در 
آن بازی تاریخی نیوکمپ صعود نمی کرد. آبی ها در همان فصل توانستند قهرمان 
اروپا لقب بگیرند. این ستاره در سال 2020 با پالمیراس هم قهرمان لیبرتادورس شد.

خولیان آلوارز: قبل از مارســلو، خولیان آلوارز آخرین بازیکنی بود که لیگ 
قهرمانان و لیبرتادورس را با هم برد. او که قبلا با ریور برنده این عنوان شده بود، سال 

گذشته با سیتی سه گانه را فتح کرد و یک فصل درخشان را پشت سر گذاشت.

مارسلو و جامی که او را خاص تر می کند

نفر چهاردهم!

چهره به چهره

سپاهان و نساجی، دو خط موازی

توفان زرد، بحران قرمز!

 آریا طاري

ظاهرا قرار نیست جنجال های مربوط به وی.ای.آر در فوتبال انگلیس به پایان برسند. 
پس از ماجراهایی که چند هفته قبل در جریان نبرد تاتنهام و لیورپول اتفاق افتاد، این بار 
از شروع هفته داستان های مربوط به کمک داور ویدیویی مدام در درشت ترین تیترها 
دیده می شدند. آرسنال این هفته در زمین نیوکاسل شکست خورد و میکل آرتتا در پایان 
بازی به شدت علیه داوران موضع گرفت. او وضعیت فعلی داوری در لیگ برتر را شرم آور 
توصیف کرد. اعتراض آرتتا به صحنه گل نیوکاسل بود. در نگاه اول به نظر می رسید توپ 
بازیکن این تیم از خط عبور کرده و پس از آن نیز صحنه ای مشکوک به خطا روی مدافع 
آرسنال وجود داشت اما در بررسی مجدد، نه بیرون رفتن توپ از خط به طور کامل تایید 

شد و نه خطا روی مدافع آرسنال در حدی بود که داور از اعلام گل صرف نظر کند. این گل 
به سود نیوکاسل گرفته شد و آرسنالی ها را به نقطه اوج عصبانیت رساند. پس از مصاحبه 
بســیار تند میکل آرتتا، خیلی از چهره های مطرح فوتبال در انگلیس علیه او موضع 
گرفتند. جیمی کرگر به عنوان یکی از کارشناسان شناحته شده، جملات جالبی علیه 
این مربی به زبان آورد:»آنها می گویند وی.ای.آر بد است، چون باعث می شود که گل ها 
مردود اعلام شوند و هیجان فوتبال از بین برود. چرا نباید از زاویه دیگری به این موضوع 
نگاه کرد؟ وی.ای.آر گاهی باعث می شود توپی که به درستی وارد دروازه شده اما از سوی 

گروه داوری مردود شده، گل اعلام شود. این هیجان انگیز نیست؟«
داستان وی.ای.آر و فوتبال انگلیس، دوشنبه شب هم ادامه پیدا کرد. جایی که در 
یکی از عجیب ترین نیمه های تاریخ لیگ برتر، گروه داوری در همان ۴۵ دقیقه اول 6 
بار به کمک داور ویدیویی مراجعه کردند. ابتدا گل تاتنهام مردود اعلام شد، سپس گل 
چلسی خطای هند تشخیص داده شد. کمی بعد، گل دیگری از سوی چلسی هم مردود 
شد اما داور در مراجعه دوباره به وی.ای.آر، این بار به سود چلسی پنالتی گرفت و بازیکن 

اسپرز را از زمین مسابقه اخراج کرد. دقایقی بعد هم اخراج ریس جیمز از سوی وی.ای.
آر مورد بررسی قرار گرفت. در حقیقت در این بازی بیشتر از تماشای فوتبال، داوری را 
تماشا کردیم که مدام خودش را به نمایشگر کنار زمین می رساند. با این حال هر دو مربی 
در پایان بازی، کنایه های تندی علیه میکل آرتتا داشتند. پوچتینو که تیمش برد بزرگی 
را روبه روی اسپرز جشن گرفته بود، این طور به حرف های آرتتا واکنش نشان داد:»وقتی 
کمک داور ویدیویی به نفع مان می گیرد، طرفدار آن هستیم و وقتی علیه ما می شود، 
ناگهان آن را مایه شرمساری می دانیم. این یک تناقض بزرگ است.« حتی سرمربی 
اسپرز با وجود شکست در این نبرد، این طور به آرتتا کنایه زد که بعضی از مربیان، خواهان 
خم شدن و شکستن قانون به نفع خودشان هستند. به نظر می رسد نظریه آرتتا علیه 
وی.ای.آر، فعلا طرفداران زیادی ندارد. این انتقادها فعلا به ضرر این مربی تمام شده و 
کسی نیست که حمایتش را از او در برابر این جو خاص نشان بدهد. با این حال تردیدی 
هم وجود ندارد که شیوه اســتفاده از کمک داور ویدیویی در فوتبال انگلیس، چندان 

مطلوب نبوده است.

فوتبال انگلیس، تحت تاثیر کمک داور ویدیویی

واربال!

اتفاق روز
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